
مدیرعامل شرکت کنترل ترافیک شهرداری تهران 
از افزایش دوربین های محــدوده کامیون ممنوع 
و ممنوعیت ســرعت در پایتخت خبر داد. حمید 
برادران با اشاره به وضعیت دوربین های ترافیکی 
و گزارش عضو شورای شهر تهران در مورد خرابی 
برخی از دوربین ها، گفت: این اعداد خیلی به واقعیت 
نزدیک نیست و سامانه های ما روز به روز به وضعیت 
قبل نزدیک تر می شود و ما سطح پایداری بهتری 

داریم.
وی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا تعداد 
دوربین های سطح شهر افزایش می یابد؟ افزود: به 
صورت سالیانه شهرداری تهران برای حل مشکل 
نقاط حادثه خیز و افزایش ســامانه های دوربین 
اقداماتی انجام می دهــد؛ بگونه ای که در محدوده 

کامیون ممنوع و در حوزه ســرعت تا پایان سال 
۳۰ سامانه را اضافه می کنیم و در مورد ثبت تخلف 
جناغی که در محدود جناغی خروجی بزرگراه ها 
اجرایی خواهد شد تا پایان سال ۱۰ سامانه به صورت 

پایلوت اجرایی می شود.
به گفته برادران، سامانه کنترل »سرعت متوسط« 
در شهرداری آغاز شده و این در حالی است که سال 
گذشته در ۱۰ مقطع تست شــده و به دنبال این 
هستیم که با توجه به تأیید و تخصیص کد جریمه 
برای سرعت متوسط، ظرفیت سامانه را بر اساس 

سرعت پیمایش در طول مسیر گسترش دهیم.
برادران با بیان اینکه در حــال حاضر درصدد آن 
هستیم که معاینه فنی را به تمام زیرساخت دوربین 
ها اضافه کنیم تا معاینه فنی همه خودروها کنترل 

شود، اظهار کرد: حتی با بررسی پیشنهاداتی برای 
معاینه فنی خودروها، می توانیم گامهای بلندتری 
برداریم؛ بعنوان مثال می توانیم عدم دریافت معاینه 
فنی از مراکز تهران برای رانندگان تهرانی را کنترل 
کرده تا رانندگان حتما ملزم باشند از مراکز تهران 
معاینه دریافت کنند که به ما کمک می کند کنترل 
بیشــتری بر آلایندگی خودروها داشــته و سطح 

آلایندگی را کاهش دهیم.
به گفته وی، در مورد موتورسیکلت هم چند ایده 
داریم که با توجه به حجم فزونی موتورسیکلت ها در 
شهر با پلیس در حال رایزنی هستیم که کاری برای 
پایش موتور با ضریب امنیت بیشتر داشته باشیم و 
کما اینکه شــهردار تهران پیگیر پروژه وارد کردن 

موتورهای برقی است.

رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای 
اسلامی شهر تهران از پروژه های عمرانی و حمل 
و نقل منطقه ۲۱ تهران بازدید کرد و با اشــاره به 
اینکه دسترسی منطقه به مترو بسیار کم است، 
گفت: مناطــق ۲۱،۲۲،۵،۱۸ دچــار فقر ریلی 
هســتند و در بازنگری خطوط جدید به توسعه 
آینده شهر، تراکم جمعیت و نیاز شهروندان پاسخ 

می دهیم.
سید جعفر تشکری هاشــمی رئیس کمیسیون 
عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر تهران از 
پروژه های عمرانی و حمل ونقل منطقه ۲۱ تهران 
بازدید کرد و در ایــن بازدید میدانی که حدود ۵ 
ســاعت به طول انجامید آخرین وضعیت پروژه 
های منطقه ۲۱ تهران و برنامه های پیش روی این 
منطقه تشریح شد.  در ابتدای این برنامه بازدید 
از زیر گذر فتح باغســتان انجام شد و در جریان 
این بازدید محمدرضا پوریافر شهردار منطقه ۲۱ 
تهران گفت: احداث این زیرگذر از سال ۹۸ آغاز 
شده بود و برنامه اولیه ما این است که در بهمن ماه 

این زیر گذر به بهره برداری برسد.
وی ادامه داد: پیاده راه های اطراف تونل، ســقف 
و نور باقی مانده اســت و فاز دوم ایــن پروژه نیز 
دسترسی هم سطح اســت که پس از افتتاح این 
پروژه انجام خواهد شــد. در ادامه ســید جعفر 
تشکری هاشمی رئیس کمیسیون عمران و حمل 
ونقل شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به احداث 
این زیرگذر گفــت: دوری کــردن از پروژه های 
خودرومحور سیاستی اســت که دنبال می کنیم 
اما احداث این پروژه بــه منظور افزایش ایمنی و 

کاهش تلفات بوده است. 
در ادامه از پروژه های  قــوری چای، دوربرگردان 
کیلومتر ۱۸ بزرگراه فتــح، درمانگاه منطقه ۲۱، 
خیابان های تازه تاسیس جهاد جنوبی و عاشری 
و مجموعه در دست احداث شــهربانو بازدید به 
عمل آمد. پــس از بازدیــد از پروژه های عمرانی 
منطقه، محمدرضا پوریافر شــهردار منطقه ۲۱ 
تهران با اشاره به بزرگترین معضل منطقه گفت: 
بزرگترین معضل منطقه ۲۱ حمل و نقل عمومی 
است و این منطقه در مطالعات، ضعیف دیده شده. 
هرچند پیگیری های بسیاری برای اصلاح پوشش 
مترو از جمله اختصاص زمین برای خط ۱۰ مترو 

انجام شده؛ اما هنوز پوشش ضعیف است. 
وی افزود: تقاضای ما این است تا خط بی آر تی که 
از تهرانپارس به سمت آزادی می رود وردآورد را 
نیز پوشش دهد همچنین پیگیری های بسیاری 
برای اتصال آنتی ایستگاه بیمه در خط ۴ متروی 
تهران به تهرانســر انجام  شده اســت. شهردار 
منطقه ۲۱ تصریح کــرد: بزرگترین نیاز منطقه 
توسعه حمل و نقل عمومی است و ان شاءالله این 
معضل با افزایش تعداد اتوبوس در کوتاه مدت و 

با احداث خطوط متر در بلند مدت جبران شود.  
در ادامه کرم رودی معاون حمل و نقل منطقه ۲۱ 
شهرداری تهران نیز با بیان اینکه کمبود ناوگان 
حمل و نقل عمومی در منطقه ازجمله چالش های 
جدی اســت گفت: در منطقه ۲۱ تعداد ۹ خط 
اتوبوس وجود دارد که این تعداد نیز دارای کمبود 

۵۰ درصدی ناوگان هستند.
در ادامه معتمدین محله به بیان نقطه نظرات خود 
پرداختند و چالش ها و مشکلات محله را تشریح 
کردند که تقاضای ایجاد مدهــای حمل و نقلی 
در منطقه، افزایش ســرانه های خدماتی، ایجاد 
راهکار برای حل چالش ترافیک، اصلاح هندسی 
معابر، ایجاد فضای سبز و روان  سازی خیابان ها از 

عمده ترین درخواست های اهالی بود. 
سید جعفر تشکری هاشــمی رئیس کمیسیون 
عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر تهران 
پس از اســتماع صحبــت اهالی، با بیــان اینکه 
خوشــحالم که بار دیگر بزرگان محله را در این 
جلسه دیدم گفت: شما ریش سفیدان و معتمدان 
محله هستید و حرف دل اهالی را می زنید، حضور 
معتمدان محله یک سرمایه بزرگ است زیرا فکر، 
راهنمایی و اندیشه معتمدان ازبین نمی رود و از 

طریق شما مشکل تک تک اهالی بیان می شود. 
تشکری هاشمی ضمن بیان اینکه منطقه ۲۱ به 
دلیل سابقه تاریخی طولانی با مسائل عدیده ای 
مواجه اســت، گفت: وجود کارخانه های متعدد 
در منطقه چالش اســت و هیچکــس نمی تواند 
این کارخانه ها را از منطقه بیرون کند و برهمین 

اساس باید به دنبال حل چالش آنها باشیم. 
وی با تأکید بر اینکه برای شغل های مزاحم باید 
راه حل اندیشید، اظهار کرد: هیچ شغلی نمی تواند 
خیابان را از شــهروندان بگیرد ما باید به دنبال 
راه حل های ترمیمی باشیم اگر به ۵۰ سال قبل باز 
می گشتیم باید تمام کارخانه ها را به سمت شرق 
تهران می بردیم و سکونت را به غرب می آوردیم تا 

دچار چالش های کنونی نباشیم. 
تشکری هاشمی تصریح کرد: با اعداد و ارقام ارائه 
شده می توان متوجه شد که وضعیت منطقه درحوزه 
حمل و نقل بسیار بحرانی است و تعداد اتوبوس های 
موجود کفاف ســفرها را نمی دهد از ابتدای دوره 
ششم مدیریت شهری تاکنون ۷۰۰ دستگاه اتوبوس 
جدید وارد ناوگان  شــده است و درصورت تقسیم 
مساوی باید ۳۰ اتوبوس به منطقه ۲۱ داده می شد  
اما تنها یک اتوبوس تحویل منطقه داده شده  و این 

هیچ توجیهی ندارد. 
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای 
اسلامی شهر تهران با اشاره به واردات اتوبوس های 
جدید گفت: درد شهروندان نبود ناوگان حمل و 
نقل عمومی اســت. تاکید ما بر این است که باید 
از اوضاع در معرض انهدام جلوگیری شود هرچند 

واردات اتوبوس برقی خوب اســت؛ اما قیمت هر 
اتوبوس برقی معادل ۳ اتوبوس دیزلی اســت و 
برهمین اساس باید پیش از خرید اتوبوس برقی 
درد مردم را با واردات اتوبوس دیزلی درمان کرد. 
تشکری هاشمی با تأکید بر اینکه شک نکنید از 
هیچ اقدامی برای واردات اتوبوس دریغ نخواهیم 
کرد، اظهار کرد: من هــم درد معاونت و هم درد 
شــهروندان را درک می کنم و بر همین اســاس 
بود که برای اولیــن بار در بودجه ســال جاری 
مبلغ ۷ هزار و ۲۰۰ میلیــارد تومان برای خرید 
اتوبوس و هزارو ۳۰۰ میلیارد تومان برای بازسازی 
اتوبوس ها تخصیص دادیم؛ امــا از این مبلغ تنها 

درصد اندکی استفاده شده است. 
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای 
اسلامی شهر تهران با اشاره به مطالعات حمل و 
نقلی برای احداث ایستگاه مترو در مناطق گفت: 
می دانیم که دسترسی منطقه به مترو بسیار کم 
است؛ اما قرار نیست مترو محله به محله بچرخد؛ 
بلکه در کریدور پر جمعیت احداث می شود البته با 
این وجود قرار بر این شده است تا بازنگری  جدی 

در خطوط مترو انجام شود. 
وی ادامه داد: مناطق  ۲۱،۲۲،۵،۱۸ دچار فقر ریلی 
هســتند و در بازنگری خطوط جدید به  توســعه 
آینده شهر، تراکم جمعیت و نیاز شهروندان پاسخ 
می دهیم. تشکری هاشمی درخصوص زیرگذر ایران 
خودرو نیز گفت: در بودجه سال آینده برای این پروژه 
ردیف بودجه تعیین شد و دوربرگردان های هم سطح 
باید به مرود حذف شــوند؛ زیرا این دوربرگردان ها 

عمدتا قتلگاه هستند. 
وی با اشــاره به دوچرخه سواری بیان کرد: آنچه 
مشخص اســت اهمیت ایجاد و توسعه فرهنگ 
دوچرخه سواری است؛ نه احداث مسیر آن، چرا 
باید مسیری را ایجاد کنیم که هیچ دوچرخه ای از 

آن عبور نمی کند؟. 
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای 
اسلامی شهر تهران تصریح کرد: خیابان های ما 
باید تبدیل به خیابان هایی شوند که شهروندان 
به راحتی از آن عبور کنند. باید برای شهروندان 
گذرگاه ایمن ایجاد کنیم. احداث سرعت گیرهای 
بلند به هیچ وجه مناسب نیستند و ما باید از طریق 
تابلوهــای راهنمایی، چراغ ها و سیســتم های 
هوشمند به رانندگان هشدار دهیم و اما به جای 
این کار سرعت گیرهایی کوهانی را ایجاد کرده ایم. 
بنابر اعلام دفتر این عضو شورای شهر، وی اظهار 
کرد: از جلسه قبل تا امروز اقدامات خوب بسیاری 
همچون آســفالت ریزی و اصلاحات مهندسی 
انجام شده است. از تمام پروژه های سطح منطقه 
بازدید به عمل آمد و در نوبت بعدی بازهم به حل 
مشکلات می پردازیم و تا جایی که بتوانیم تمامی 

مشکلات را حل خواهیم کرد.

لزوم بازنگری در خطوط متروی تهرانافزایش سامانه دوربینی برای کنترل سرعت
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تحول در وثیقه گذاری برای تسهیلات

 دارایی های خرد 
و سهام وثیقه می شوند
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سرمقاله

توسعه اشتغال 
با محرومیت زدایی

اصولا ۹۰ درصد فعالیت های 
اقتصــادی روســتاها، در 
مشاغلی، چون کشاورزی 
خلاصه می شود. شاید یکی 
از این دلایل این باشــد که بخش کشاورزی نیز با 
محرومیت مناطق روستایی عجین شده و توامان 
دچار بی توجهی دولت شــده اند، لذا کم توجهی 
به روستا، یعنی کم توجهی به کشاورزی، در حالی 
که توسعه کشاورزی در ابعاد مختلف برای کشور 
بسیار لازم است. لذا امیدواریم با توجه ویژه ای که 
به مباحث محرومیت زدایی وجود دارد، شاهد رونق 
بیشتر در بخش کشاورزی و اهتمام دولت آینده به 

این بخش و...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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۴

به کار گیری نخبگان 
فناور در شرکت های 

دانش بنیان

شش هزار واحد صنعتی خرد، متوسط و بزرگ احیا شد

رونق  اشتغال  روستایی
صفحه3

صفحه۴

صرفه جویی  ارزی و  ریالی دانش بنیان ها 
توسعه   بازار   تحقق   یافت

معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری گفت: 
سه هزار و ۷۵۶ نفر از سال ۱۳۹۹ تاکنون از تسهیلات 
طرح گذرانــدن دوره ســربازی در شــرکت های 
دانش بنیان برخوردار شــده اند. بــه گزارش مرکز 
ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، نخستین 
نمایشگاه دستاوردهای برتر سربازان فناور و نخبه 
در شــرکت های دانش بنیان، ۱۳ و ۱۴ دی ماه در 
محل دائم نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار 
شد. پس از اجرایی شــدن تفاهم نامه نظام وظیفه 
تخصصی بین معاونت علمی و ستاد کل نیروهای 
مسلح، برای نخستین بار با حضور جمعی از معاونان 
و مدیران معاونت علمی و فرماندهان و مدیران ارشد 
ستاد کل نیروهای مسلح، دستاوردهای شاخص در 
حوزه سرباز امریه و پروژه جایگزین خدمت به نمایش 
گذاشته و از تعدادی از مســئولان نیروهای مسلح 
که در برنامه نظام وظیفــه تخصصی با این معاونت 
همکاری مؤثری داشــته اند تقدیر شد. رضا اسدی 
فرد، در این مراسم با بیان اینکه اصلی ترین حامی 
شرکت های دانش بنیان در درجه اول، مقام معظم 
رهبری هستند، گفت: تاکیدات ایشان بر حمایت از 
شرکت های دانش بنیان، بار سنگینی را بر دوش ما 
در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان می 
گذارد. پیوسته در معرض دغدغه ها و نیازهای آنان 
هستم و بی تردید، مهم ترین مساله این شرکت ها، 
منابع انســانی متخصص اســت. از این رو، برنامه 
گذراندن دوره سربازی در شرکت های دانش بنیان را 
از سال ۹۹ کلید زدیم و تاکنون حدود سه هزار و ۷۵۶ 
نفر از تسهیلات این طرح برخوردار شده اند. شرکت 
های نوپا تا سقف دو سرباز، نوآور تا سقف سه سرباز و 

فناور تا سقف پنج سرباز امکان...

فراخوان تجدید مزایده  عمومی 
شهرداری بندر بوشهر در نظر دارد نسبت به واگذاری زمین جهت بهره برداری به منظور اجرای باشگاه پینت بال 
از طريق برگزاري  فراخوان عمومی سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(  به افراد حقوقی و حقیقی واجد 
شرايط در قالب قرارداد فروش اقدام نمايد . لذا از کلیه متقاضیان دعوت به عمل می آيد مطابق جدول زمانبندي 
ذيل به سامانه مذکور به آدرس www.setadiran.ir   مراجعه و نسبت به دريافت اسناد و مدارک  اقدام نمائید.

لازم است مزايده  گران در صورت عدم عضويت قبلی ، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت 
در مزايده محقق سازند. 

شماره فراخوانموضوع پروژهردیف
مساحت مورد 

اجاره ) متر مربع ( 
مدت اولیه

قرارداد
مبلغ پایه اجاره بها به 
صورت ماهیانه ) ریال (

مبلغ تضمین شرکت 
در فراخوان ) ریال (

واگذاری زمین جهت۱
۲۱۵۰/۰۰۰/۰۰۰۱۵۰/۰۰۰/۰۰۰/ دو سال شمسی۱۷۱۵ متر مربع۵۰۰۲۰۰۵۷۰۱۰۰۰۰۴۷اجرای باشگاه پینت بال

توضیحات: 
1- تاريخ فروش اسناد : کلیه متقاضیان میتوانندحداکثر تا ساعت 1۵ روز چهارشنبه مورخه 1۴02/10/20 از طريق  مراجعه به سامانه 

الکترونیکی دولت ) ستاد ( اسناد  فراخوان را دريافت نمايند.
2- مهلت تحويل پاکت ) ارائه اسناد فیزيکی پاکت  الف  الزامی است (  : تا ساعت 1۵ دو شنبه  مورخه 11/02/ 1۴02 از طريق بارگذاری 

در سامانه الکترونیک دولت 
3- تاريخ بازگشايي پیشنهادها : راس ساعت  12/دوازده روز سه شنبه مورخ 1۴02/11/03 

۴- مکان بازگشايي : شهرداري مرکزي بوشهرروبروي میدان شهرداري.
۵- ساير جزئیات و شرايط در اسناد فراخوان درج شده است. حضور نمايندگان شرکتها با در دست داشتن معرفي نامه کتبي در جلسه 

مزايده آزاد است.
6- ضمناً متن آگهي در شبکه اطلاع رساني شهرداري بوشهر به آدرس:www.Bushehr.ir درج گرديده است.
7-  در صورتیکه برندگان اول و دوم مزايده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

8- شهرداري در رد يا قبول هر يک از پیشنهادها مختار است. 
9- هزينه درج آگهي روزنامه در دو نوبت  به عهده برندگان فراخوان  میباشد.

                                                                                                                                
روابط عمومي  و امور بین الملل شهرداري

نوبت اول



اقتصاد2
ایران

سهام و کسورات بازنشستگی 
وثیقه وام های خرد می شود

معاون اقتصادی وزارت امور اقتصــادی و دارایی 
گفت: با تحول نظام وثیقه گذاری در کشور به زودی 
انواع دارایی مبنای وثیقه شده که سهام و کسورات 
بازنشســتگی را نیز در بر می گیرد. علی روحانی 
معاون اقتصادی وزارت امور اقتصادی و دارایی گفت: 
در نظام وثیقه گذاری با دو معضل مواجه هستیم. 
نخســت اینکه دارایی های کوچک نمی تواند به 
عنوان وثیقه مورد استفاده قرار بگیرد و همچنین اگر 
دارایی بزرگ اقتصادی مبنای توثیق برای تسیهلات 
سایز کوچک قرار بگیرند، قفل می شوند. روحانی 
گفت: به همین دلیل در این طرح قانون تامین مالی، 
تولید و زیرساخت برای این موضوع تمهیداتی در 
نظر گرفته شده که انواع دارایی مبنای وثیقه باشند 
که یکی از این وثایق کسورات بازنشستگی خواهد 
بود. او گفــت: علاوه بر موضوع نکول تســهیلات 
و کاهش معوقات در تســهیلات موضوع کاهش 
ریسک معاملات از دیگر دستاوردهای اعتبارسنجی 
اســت و از همه مهم تر این اینکه منجر به افزایش 
شفافیت در معاملات خواهد شد. او گفت: همچنین 
موضوع اعتبار سنجی سال هاســت که در کشور 
پیگیری می شود اما برای اولین نخستین است که 
در ســطح قانون مطرح می شود. در اعتبارسنجی  
اشتراک گذاری داده ها تعیین تکلیف خواهد شد 
و وزارت اقتصاد نقش جدی در تامین اطلاعات و 
اســتفاده داده های حاصل از اعتبارسنجی در زیر 
معاونت های خود از جمله گمرک، مالیات و... دارد. 
با اعتبارسنجی افراد می توانند با جزییات و شفافیت 
بالا طرف معاملات خود را بشناسند و برای آحاد 
اقتصادی و مردم فرصت شناخت بیشتر در معاملات 
ایجاد می کند. همچنین توسعه سنجش اعتبار این 
فرصت را برای صنعت مالــی ایجاد می کند که با 

اطمینان بالاتری در اقتصاد معامله کنند. 

عرضه خودرو خارج از مصوبه 
شورای رقابت تخلف است

سخنگوی شورای رقابت در واکنش به خبر عرضه 
۱۲ هزار خودرو با نرخ ۵ درصد زیر قیمت حاشیه 
بازار اعلام کرد که هر گونــه عرضه خودرو خارج 
از دستورالعمل ۵۴۳ شــورای رقابت غیرقانونی 
اســت. برخی از رســانه ها به نقل از دبیر انجمن 
خودروسازان از توافقی بین انجمن قطعه سازان، 
خودروســازان و وزارت صمت برای عرضه ۱۲۰ 
هزار خودرو با نرخ ۵ درصد زیر قیمت حاشیه بازار 
خبر دادند. سپهر دادجوی توکلی سخنگوی شورای 
رقابت در واکنش به این خبر به مهر اعلام کرد که 
هر گونه عرضه خودرو خارج از دستورالعمل ۵۴۳ 
شورای رقابت غیرقانونی اســت. وی تاکید کرد: 
هرگونه عرضه خارج از مصوبه تخلف است و هیچ 

تغییری در این رویکرد رخ نداده است.

حدود یک سوم متقاضیان کار 
دارای مهارت هستند

مدیرکل دفتر توسعه نهادهای کارآفرینی و هدایت 
نیروی کار وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی از 
ضرورت توانمندســازی مهارتی دانشــجویان و 
فارغ التحصیلان دانشــگاهی با رویکرد اشتغال 
پایدار خبر داد. امید ملک، مدیرکل دفتر توسعه 
نهادهای کارآفرینی و هدایــت نیروی کار وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی از ضرورت توانمندسازی 
مهارتی دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاهی با 
رویکرد اشتغال پایدار خبر داد و گفت: بر اساس 
آمار و اطلاعات ثبت شده در سامانه جست وجوی 
شغل، ۴۹ درصد کارجویان ثبت شده دارای مدرک 
تحصیلی دانشگاهی هستند و ۵۱ درصد متقاضیان 

کار نیز فاقد تحصیلات دانشگاهی می باشند.
وی افزود: همچنیــن در این میــان، ۶۲ درصد 
کارجویانی که اقــدام به ثبت درخواســت های 
شغلی در سامانه کرده اند فاقد مهارت بوده و حدود 

یک سوم متقاضیان کار دارای مهارت هستند.
ملک با بیان این که ایجاد تطبیق میان آموزش های 
آکادمیک و مهارتی با نیاز بــازار کار نیازمند طراحی 
سازوکار لازم برای تقویت ارتباط بین نظام اطلاعات 
بازار کار، نظام اطلاعات آموزش و تربیت فنی وحرفه ای 
و مهارتی، نظام اطلاعات صلاحیت حرفه ای و نظام 
طبقه بندی مشاغل است، گفت: تحقق این امر مستلزم 
همکاری و هماهنگی نهادهــای متولی امر آموزش 
و مهارت در سطوح مختلف اســت. وی ادامه داد: بر 
اساس گزارش های منتشر شده از سوی وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری، ۷۰ دانشــگاه در سطح کشور، 
اقدام به راه انــدازی مرکز کاریابی و هدایت شــغلی 
کرده اند که اتصال آن مراکز به این سامانه می تواند به 
توسعه هم افزایی آنان در تحقق مأموریت های محوله 
در خصوص ارائه خدمات اشــتغال به دانشجویان و 

دانش آموختگان کمک شایانی کند.

خبر

عضو هیات عامل صندوق 
توســعه ملی گفــت: در 
دو ســال و نیم گذشــته 
توانســتیم ۴.۵ میلیــارد 
دلار از بدهــی ارزی خود 
را وصول کردیم. »سید علیرضا میرمحمد صادقی« 
در نشست اعضای هیات عامل و معاونین صندوق 
توسعه ملی، اظهار داشت: سیاست کلان صندوق در 
دوره جدید تغییر کرد" در این دوره وصول مطالبات 
با شــدت و دقت از دولت و بخش خصوصی دنبال 
شد، همچنین حکمرانی صندوق را تثبیت کردیم و 

در کنار آن شفاف سازی انجام شد.
وی ادامــه داد: از دیگر اقدامات حرکت به ســمت 
سرمایه گذاری بود و ســرمایه گذاری با نوع بنگاه 
سازی بود نه بنگاه داری و آخرین اقدام استفاده از 
تجربه صندوق های ثروت ملی بود. صادقی درباره 
بدهکاران بانکی گفت: با توجه به بدهکاران بانکی به 
این سمت رفتیم که حجم بدهی این بانک ها را کم 
کنیم و در بحث بدهکاران ارزی موفق شدیم ۴۰۰ 
میلیون دلار از بدهی بخش خصوصی واقعی را اخذ 
کنیم در دو سال و نیم گذشته ۴.۵ میلیارد دلار از 
بدهی ارزی نقد شد و ۱.۶ میلیارد از این مبلغ مربوط 

به یک سال گذشته شد.
وی توضیح داد: در یک سال گذشته ۱۱۰ میلیون 
دلار از دارایــی معــوق تملک شــد و تفاهماتی با 
بانک های عامل انجام دادیــم و در آینده نزدیک ۲ 
میلیارد دلار دیگر طلب وصول می شــود و در ازای 
آن طرح ها به بانک ها واگذار می شــود. عضو هیات 
عامل صندوق توســعه ملی گفــت: صندوق ۵۰۰ 
میلیون دلار در پروژه جدید ارزی در حوزه نفت و 
داروسازی سرمایه گذاری کرده است.وی بیان کرد: 
سپرده گذاری ارزی دیگر اقدامی بود که به صورت 
یک ساله، دو ساله و سه ساله به مبلغ ۴۰۰ میلیون 

دلار با برخی بانک ها قرارداد ســپرده گذاری ارزی 
منعقد شده است.

میرمحمد صادقی اظهار داشــت: از ۳۶۵ طرح در 
قالب سپرده گذاری و عاملیت صندوق در این مدت 

۲۱ طرح به صورت کامل تسویه شده است.
وی با بیان اینکه در حوزه وصــول مطالبات ریالی 
مشکلی نداریم گفت: در دو سال گذشته ۲۶ هزار 
میلیارد تومان از مطالبات خود را در اختیار بانک ها 
قراردادیم و ۱۴ هزار میلیارد تومان آن مربوط به یک 
سال گذشته بود.وی توضیح داد: صندوق توسعه در 
خصوص تعهدی که بازار سرمایه و صندوق تثبیت 
داشت ۱۰ همت در اختیار آن قرار داده و ۳ همت از 

آن مربوط به یک سال گذشته بود.
در ادامه نشست غلامحسین تقی نتایج دیگر عضو 
هیات عامل صندوق توسعه گفت: رویکرد صندوق 
این بود که در بازار پول سرمایه گذاری کنیم با توجه 
به شــرایط تحریم باید بپذیریم که شرایط خوبی 

نخواهیم داشت. وی بیان کرد: منابع صندوق برابر 
۱۵۰ هزار میلیارد دلار است و ما موظف هستیم از 

این منابع محافظت کنیم.

ســرمایه گذاری ۱۰۰ میلیــون یوروی 
صندوق در خارج از کشور 

در ادامه این نشست، »حسین عیوضلو« عضو هیات 
عامل صندوق توســعه ملی گفت: برای تاســیس 
صندوق های مشــارکت توافق های لازم با روسیه 
انجام شده اســت و منتظر تایید هیات امنای این 
صندوق روسی هستیم، همچنین در قزاقستان نیز 
به توافقاتی در زمینه همکاری های ارزی رسیده ایم.

وی ادامه داد: دفتر مشــترک ســرمایه گذاری با 
وزارت اقتصــاد تجارت قرقیزســتان و با همکاری 
صندوق ضمانت صادرات ایــران و بانک های عامل 
تاســیس و ۵۰ میلیون یورو خط اعتبــار در این 
زمینه در نظر گرفته شــده اســت. عضــو هیات 

عامل صندوق توســعه ملی با اشاره به اقدام جدید 
صندوق برای ســرمایه گذاری در کشورهای دیگر، 
افــزود:  ۱۰۰ میلیون یورو در قالــب ۲ پروژه برای 
سرمایه گذاری در حوزه پتروشــیمی در آمریکای 
 جنوبی پیش بینی شــده اســت و در ایــن زمینه 

مشارکت داشته ایم.
وی افزود: خــط اعتباری ویژه ای نیــز برای حوزه 
آفریقا در نظر گرفته شده است. صندوق توسعه ملی 
در این حوزه در گذشته نیز خط اعتباری ۲ میلیارد 
یورویی را تعریف کرده بود. عیوضلو توضیح داد: طبق 
قانون، ارزهای صندوق توسعه ملی در بانک مرکزی 
نگهداری می شــوند و این در حالی است که رشد و 
نمو ارز در خارج از کشور است و نباید منابع ارزی در 

داخل کشور نگهداری شود. 
وی اضافه کــرد: نگهداری ارز در داخل کشــور در 
سال های اخیر موجب کاهش ارزش منابع ارزی به 
میزان حدود ۶ میلیارد دلار بوده است و از این طریق 

به منابع کشور خسارت وارده شده است. 

صندوق توسعه حق بنگاه داری ندارد 
در ادامه نشست، »علیرضا صالح« دیگر عضو هیات 
عامل صندوق توسعه ملی درباره بنگاه داری صندوق 
توسعه و ســرمایه گذاری در زمینه های نفت و گاز، 
گفت: سیاســت های صندوق توسعه مطابق قانون 
سوم برنامه هفتم توسعه، پرهیز از بنگاه داری است 
و اگرچه به عنوان یک نهاد تامین مالی وارد پروژه ها 
می شــویم، اما هرگز حق بنگاه داری نداریم و فقط 
به شــکل قراردادهای خرید خدمــت تامین مالی 

می کنیم. 
وی با طرح این ســوال که آیا قانون در آینده اجازه 
بنگاه داری بــه صندوق را می دهد یــا خیر، گفت: 
در برنامه هفتم توســعه صندوق فقــط از طریق 
سرمایه گذاری در بالادســت نفت و تنها از طریق 
قرارداد خرید خدمت می تواند ورود کند و نباید از 

نقش نهاد مالی عدول کند.

عضو هیات عامل صندوق توسعه ملی خبر داد:

وصول ۴.۵ میلیارد دلار بدهی ارزی صندوق توسعه 

کاهش محسوس نرخ سود بین بانکی
نرخ ســود بین بانکی در هفته منتهی به ۱۳ دی 
ماه با کاهش نسبت به هفته قبل از آن به ۲۳.۴۳ 
درصد رسید. تازه ترین گزارش از تغییرات سود بین 
بانکی نشان میدهد که نرخ سود بین بانکی بعد از 
سه هفته متوالی افزایشی در پایان هفته گذشته 
کاهش یافته و به ۲۳.۴۳ درصد رسیده است. این 
نرخ در هفته  منتهی به ۶  دی با افزایش نسبت به 
هفته قبل از آن ۲۳.۵۹ درصد و هفته منتهی به ۲۹ 

آذرماه ۲۳.۵۵ درصد بود.
بیشترین نرخ بهره امســال مربوط به 8 مهرماه 
اســت که به نرخ ۲۳.8۰ درصد رسیده بود. نرخ 
بهره بین بانکی در پایان هفته منتهی به ۵ مهر ماه 
با رکوردشکنی ۱۰ سال به ۲۳.8۰ درصد افزایش 
یافت. روند صعودی نرخ بهره بین بانکی از بهمن ماه 
سال گذشته آغاز شده بود؛ از هفته منتهی به ۳۰ 
آذرماه، نرخ سود بین بانکی وارد کانال ۲۱درصدی 
شده و تا هفته منتهی به ۱۹ بهمن ماه در همین 
کانال در نوسان بود ولی از ۲۶ بهمن ماه این نرخ 
رکورد جدیــدی در کانال ۲۲درصــدی به ثبت 
رســاند و حالا این نرخ در کانــال ۲۳درصدی در 

نوسان است.
 نرخ سود بین بانکی در هفته منتهی به ۲۲ آذرماه 
با افزایش جزئی نسبت به هفته قبل از آن به ۲۳.۴۴ 
درصد رسیده بود. این نرخ در هفته منتهی به ۱۵ 
آذرماه به ۲۳.۴۳ درصــد و در هفته منتهی به 8 
آذرماه با کاهش ۶ صدم درصدی نسبت به هفته 

قبل از آن به ۲۳.۵۴ درصد رسیده بود.
ضمن اینکه این نرخ در هفته منتهی به اول آذرماه 
با کاهش ۳ صدم درصدی نسبت به هفته قبل از 
آن به ۲۳.۶ درصد و در هفته منتهی ۲۴ آبان ماه 
با افزایش ۷ صدم درصدی نسبت به هفته قبل از 
آن به ۲۳.۶۳ درصد رسیده بود. همچنین نرخ سود 
بین بانکی در هفته منتهی به ۱۷ آبان ماه ۲۳.۵۶ 
درصد، هفته منتهی به ۱۰ آبان ۲۳.۶ درصد، هفته 
منتهی به ۳ آبان ۲۳.۷۱ درصد و هفته پایانی مهر 
ماه ۲۳.۷۱ درصد بود، این نرخ در هفته منتهی به 
۱۹ مهرماه ۲۳.۷۶ درصد و هفته پیش از آن ۲۳.۷۵ 

درصد بوده است.

فراهــم ســازی زیر ســاخت 
کالابرگ الکترونیک ۱۱ قلم کالا 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه از فراهم شدن زیر 
ساخت مورد نیاز پیاده سازی کالابرگ الکترونیک 
برای ۱۱ قلم کالا خبر داد. سید محمدرضا میرتاج 
الدینی، رئیس فراکسیون راهبردی مجلس شورای 
اسلامی عنوان کرد: سرعت بروز فناوری به قدری 
بالاســت که تغییرات آن به بازه یک ســال هم 
نمی رسد. در حوزه دیجیتال همانند دانش قدیم به 
قرن نیاز نداریم و اگر تلاش نکنیم عقب می مانیم. آیا 
سرعت کشور ما با تغییر سرعت تکنولوژی همگام 
است؟ خیر ما سرعت پایینی داریم و باید گام های 

بزرگی برداریم.
وی با اشــاره به اینکه تحول در دنیای دیجیتال 
مفهوم حکمرانی را تغییر می دهد، گفت: یکی از آثار 
حکمرانی دیجیتال بهبود خدمات عمومی است تا 
دولت ها مسیر مستقیم داشته باشند و براساس 
نیازها پاسخگو باشند. وقتی اشتراک سازمانی باشد، 

استفاده از کاغذ کم می شود.
وی ادامه داد: باید ببینیم رابطه حکمرانی دیجیتال 
با حکمرانی اسلامی چیست؟ حکمرانی اسلامی 
رویکردها و اصول را نشــان می دهد و حکمرانی 
دیجیتال شیوه ها و ابزار را نمایان می کند. حاکمان 
در حکمرانی اسلامی نباید چیزی را پنهان کنند. 
عدالت اصل است و توازن در مسائل مالی و بودجه 
باید رعایت شود. در برخی موارد مانند یارانه های 
غیرمستقیم هرکسی ظرف بیشتری دارد برداشت 
بیشتری دارد. یک خانواده فقیر نباید ناشناخته 
باشد که امکانات دریافت نکند. حکمرانی دیجیتال 
بســتری را فراهم می کند که اطلاعات و کاوش 

تشکیل شود.
این نماینده مردم گفت: کالابرگ الکترونیکی از 
سه سال قبل در مجلس مطرح شد و می خواهیم 
۱۱ قلــم کالا را در این قالب توزیــع کنیم. امروز 
زیرساخت مورد نیاز در بانک مرکزی فراهم شده و 
البته نقایصی هم دارد. باید خرید با کارت یارانه و با 
قیمت مصوب دولت باشد که این مصداق استفاده 

از زیرساخت های دیجیتال است.
میرتاج الدینی بیان کرد: در حوزه دیجیتال شاهد 
رشد استارت آپ ها و افزایش زیرساخت ها هستیم. 
صندوق شبکه توســعه فیبر نوری مصوب شده و 
اکنون ۴ میلیون مشــترک هدفگذاری شده و به 
۲۰ میلیون اتصال خواهد رسید. وی درباره سرمایه 
انسانی اظهار کرد: بستر جذب این افراد را فراهم 
نکردیم و باید بســتر بهره مندی از افراد تحصیل 
کرده و ماهر را فراهم کنیم. باید دبیرخانه دائمی 

این کنفرانس را ایجاد کنیم.
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رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق گفت: 
دولت و فعالان اقتصادی عــراق با مذاکراتی که 
انجام داده اند در تلاش بــرای حل رابطه دینار و 
دلار در ارتباط با ایران و دیگر کشورها هستند. 
در این زمینه مذاکراتی بین بانک مرکزی ایران و 

بانک مرکزی عراق انجام شده است.
خبرها حاکی از آن است که صرافی های رسمی و 
بانک های عراق هرگونه مبادله ارزی با پنج کشور 
از جمله ایران را منع کرده اند و در این شــرایط 
تاجران ایرانی تنها می توانند ارز مورد نیاز خود را 
از بازار عراق آن هم با قیمتی گران تر از نرخ ارز در 

بازار رسمی این کشور تامین کنند.
با این حال یحیی آل اسحاق، رئیس اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و عراق در واکنــش به این خبر 
آن را امری گذرا و مسبوق به ســابقه دانست و 
گفت: این اتفاق در رابطه تجــاری ایران و عراق 
موضوع جدیدی نیست، از حدود سه ماه پیش 
دولت عراق با هدف تنظیم رابطــه بین دینار و 
دلار قواعدی را وضع کرده اســت. براساس این 
قواعد تمام واردکننــدگان کالا به عراق باید ارز 
خود را از بانک مرکزی عراق به قیمت رســمی 
 بگیرند، پیش تر ایــن کار از طریق صرافی ها نیز 

انجام می شد.
وی افزود: به دلیل محدودیتی که واردکنندگان 
کالا از ایران در دستیابی به دلار در بازار رسمی 
با آن روبه رو هستند، دلار را از بازار آزاد تهیه و از 
طریق صرافی ها مبادلــه می کنند. میان قیمت 
دلار در بازار آزاد عراق و بانک مرکزی این کشور 
۲۰ درصد احتلاف وجــود دارد و این امر برای 
تاجران ایرانی مساله ســاز شده است. در همین 
حال دولت و فعالان اقتصادی عراق با مذاکراتی 
که انجام داده اند در تلاش برای حل رابطه دینار 

و دلار در ارتباط با ایران و دیگر کشورها هستند. 
در این زمینه مذاکراتی بین بانک مرکزی ایران و 

بانک مرکزی عراق انجام شده است.
آل اســحاق ادامه داد: اکنون مشکلات عراق با 
ترکیه در این زمینه حل شــده و در مورد ایران 
هم موضوع به احتمال قوی حل خواهد شــد و 
جریان تجارت تاجران ایرانی به عراق با مشکل 
رو به رو نخواهد شد. راهکارهایی است که اتخاذ 
آنها سبب می شود هم عراقی ها به نظم مطلوب 
برســند و هم جریان تجارت ایرانی هــا برقرار 
برسد. عراق این مســاله را با عربستان نیز دارد 
و همه ریشــه در سیاســتی دارد که دولت این 
 کشــور برای تنظیم رابطه دینــار و دلار پیش 

گرفته است.
رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایــران و عراق 
شــایعات مربوط به تاثیرگذاری این جریانات بر 
بازار داخلی ارز در ایــران را تکذیب کرد و گفت: 
رابطه پولی ایران و عراق بر دو قســم است، یک 
بخش شامل مبادلات مالی بخش دولتی ایران و 
عراق می شود که صادرات گاز، برق و از این قبیل 
را در برمی گیرد و دیگری رابطه پولی میان بخش 

خصوصی دو کشور است.
وی تصریح کرد: بخــش خصوصی ایران و عراق 
تاکنون بحرانی را در تجــارت تجربه نکرده اند 
و حداقل ضــرر را داشــته اند. در حــال حاضر 
نیز جریــان صادرات ایــران به عــراق از ثبات 
برخوردار است و حتی در هشــت ماهه امسال 
صادرات ایران بــه عراق ۳۴ درصد نســبت به 
مدت مشابه سال گذشته افزایش داشته و به ۶ 
میلیارد دلار رسیده اســت، پیش بینی می شود 
 این رقم تا پایان ســال بــه ۱۱ میلیارد دلار هم 

رشد کند.

مجری طرح گنــدم وزارت جهاد کشــاورزی 
اعلام کرد: سطح زیر کشت گندم در سال زراعی 
جاری به ۶ میلیون هکتار رسیده است. »سهراب 
ســهرابی« افزود: بر اســاس آخریــن گزارش 
استان های کشــور، از ابتدای سال زراعی جاری 
تاکنون ۲ میلیون هکتار کشت گندم آبی و چهار 

میلیون هکتار کشت گندم دیم داشته ایم.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی در 
مورد بذور گندم اظهار داشت: برای کشت امسال 
تاکنون ۴۲۰ هزار تن بذور اصلاح شــده آبی و 
دیم در اختیار کشاورزان قرار گرفته است. وی، 
معرفی و توزیع ارقام متنوع گندم را یکی از دلایل 
افزایش سطح زیر کشــت عنوان و تصریح کرد: 
امسال ۱۰۹ رقم شامل ۷۵ رقم گندم آبی و ۳۴ 
رقم گندم دیم بین کشاورزان توزیع شده و تنوع 
ارقام به معنای افزایش کمی و کیفی تولید است.

سهرابی ادامه داد: خوزستان با سطح زیرکشت 
۵8۵ هزار هکتار، کردســتان ۶۲۶ هزار هکتار، 
آذربایجان غربی ۴۰۰ هــزار هکتار، آذربایجان 
شرقی ۴۶۶ هزار هکتار،همدان ۴۱۴ هزار هکتار، 
فارس ۴۱۲ هزار هکتار، کرمانشــاه ۴۱۲ هزار 
هکتار، گلستان ۳۵۵ هزار هکتار، زنجان با ۳۰۰ 
هزار هکتار از استان های پیشرو از نظر سطح زیر 

کشت گندم آبی و دیم هستند.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی گفت: 
بیش از ۷۶ درصد گندم آبی و 8۴ درصد گندم 
دیم ایران به صورت تمام مکانیزه کشــت شده 
است. سهرابی افزود: در قالب برنامه هفتم توسعه، 
هدفگذاری شده که کشت مکانیزه گندم به ۱۰۰ 
درصد برســد. وی با بیان اینکه در سال زراعی 
جاری مصــرف کودهای کشــاورزی در مزارع 
گندم افزایش یافته است، اذعان داشت: در کشت 

پاییزه امسال مصرف کود اوره در مزارع گندم ۲۱ 
درصد، کودهای فســفاته ۶۵ درصد و کودهای 
پتاسه ۹۰ درصد نسبت به ســال گذشته رشد 

نشان می دهد.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی، درباره 
وضعیت بارندگی و تاثیر آن بر تولید گندم گفت: 
بر اساس آخرین گزارش های سازمان هواشناسی 
کشور، میزان بارندگی امسال ۳۶.۷ درصد بوده 
که نسبت به بلندمدت ۴۴.8 درصد و نسبت به 
سال گذشته ۱۷.۲ درصد کاهش نشان می دهد.

سهرابی اضافه کرد: میانگین دمای سال جاری نیز 
از ابتدای سال تاکنون ۲.۲ درجه افزایش داشته 
است که شرایط اقلیمی خوبی نیست، اما با وجود 
این چالــش، با همکاری موسســات تحقیقاتی 
مرتبط در حال تدوین دســتورالعمل های فنی 
داشــت گندم متناسب با شــرایط آب و هوایی 
امسال هستیم که به زودی ابلاغ می شود. مجری 
طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه 
هنوز فصل زمســتان و بهار باقی مانده اســت، 
ابراز امیدواری کرد: در ماه های آینده شــرایط 
بارندگی در کشور بهتر شــود و با اقدامات فنی 
که در زمان کشت گندم انجام شده، تولید خوبی 

داشته باشیم.
وی نیاز سالیانه گندم با توجه به جمعیت کشور 
را در کل نزدیک بــه ۱۲ میلیون تــن عنوان و 
تصریح کرد: ســالیانه ۱۰ میلیون تن گندم نان 
و نزدیک به ۲ میلیون تن گندم صنف و صنعت 
برای تولیــد محصولاتی ماننــد ماکارونی نیاز 
است. سهرابی یادآور شــد: سال زراعی گذشته 
در سطح پنج میلیون و ۹۵۰ هزار هکتار گندم در 
کشور کشت شد و از این سطح ۱۳.۵ میلیون تن 

محصول به دست آمد.

سخنگوی شــورای رقابت ضمن تشــریح اصلاحات 
دســتورالعمل خودرو، گفت: اگر تولیــد و عرضه یک 
خودروی اقتصادی افزایش یابــد، وزارت صمت مختار 
است تا در این خصوص پیشنهاداتی برای تنظیم قیمت 

ارائه کند.
سپهر دادجوی توکلی سخنگوی شورای رقابت اظهار 
کرد: در مــورد اصلاحات دســتورالعمل خودرو چند 
نکته وجود دارد نخســت اینکه بازار خودرو همچنان 
انحصاری است. شاخص تمرکز HHI اگرچه بهبود یافته 
اما همچنان بالاست بنابراین از نظر شورای رقابت، بازار 

خودروهای سواری همچنان انحصاری است.
وی افزود: در این بازار انحصاری دستورالعمل های شورای 
رقابت نافذ است که این دستورالعمل هم در مصوبه ۵۴۳ 
آمده است. همه تغییرات و افعال و هر چیزی که ارزیابی 
می کنیم در چارچوب مصوبه ۵۴۳ شورای رقابت اتفاق 
افتاده و می افتد. اختیارات شورای رقابت از نظر قانون قابل 
تفویض و واگذاری نیست. پس اینکه بگوییم اختیارات 
شورای رقابت واگذار شده و یا شورای رقابت از بازار خودرو 
شانه خالی کرده ناشی از عدم اشراف به موضوعات است؛ 
یعنی چون اطلاعی در این خصوص نیست این مباحث 

مطرح می شود.

توکلی تصریح کرد: تمام این اصلاحات بر اساس مصوبه 
۵۴۳ انجام می شود؛ یعنی اینکه طبق مصوبه بر اساس 
فرمولی که شــورای رقابت از ابتدا تنظیــم کرده بود و 
سازمان حمایت محاســبه کرده الان هم همان اتفاق 
می افتد. یعنی بر اساس فرمول شورای رقابت و قوانین 
رقابت پذیری و… طبق همان استاندارد انجام می شود. 
بنابراین تنها اتفاق جدیدی که می افتد این اســت که 
تنظیم گر فنی مسئولیت بیشتری را به عهده می گیرد. 
تنظیم گیر فنی که همان وزارت صمت است ابلاغیه ها را 

به ترتیبی که خود می داند صادر می کند.
وی ادامه داد: در بهمن سال ۱۴۰۱ به دلیل بحرانی که 
در حوزه خــودرو و عرضه این محصول وجود داشــت، 
شورای رقابت نمی توانست از تنظیم گری به روش مقدار 
استفاده کند اما هم اکنون این اختیار را به وزارت صمت 
داده که اگر پیشنهادی دارد به شورای رقابت ارائه کند و 
در خصوص تنظیم گری با کف عرضه اگر طرحی دارد در 
شورای رقابت مطرح کند و شورا آن را بررسی خواهد کرد.

سخنگوی شورای رقابت در مورد اینکه ملاک کف عرضه 
چیست، گفت: تنظیم گری به چند روش از جمله قیمت، 
عرضه و شرایط دسترسی بازار انجام می شود؛ در ابتدای 
اجرای مصوبه ۵۴۳ به دلیل عدم امکان استفاده از دیگر 
ابزارهای تنظیم گری و مشخصاً عرضه نامناسب خودرو 
از ابزار قیمتی برای تنظیم اســتفاده شد که با محاسبه 
سازمان حمایت تنظیم قیمت صورت می گرفت که از این 
پس هم روال همین خواهد بود. وی ادامه داد: با تولید و 
عرضه زیاد شاهد کاهش قیمت و رقابتی شدن بازار خودرو 
خواهیم بود بنابراین روش دوم هم تنظیم گری از طریق 
عرضه و مقدار است؛ به این معنا که اگر تولید و عرضه یک 
خودروی اقتصادی افزایش یابد، در آن صورت راهکارهای 
متنوعی در نظر می گیریم و وزارت صمت مختار است تا 

در این خصوص پیشنهاداتی ارائه کند.
توکلی در پاسخ به این سوال که آیا در این صورت هیأت 
مدیره خودروســازان در مورد قیمــت خودرو تصمیم 
می گیرد؟ تصریح کــرد: وزارت صمت یک چارچوبی را 

پیشنهاد می دهد و در شورای رقابت ذیل مصوبه ۵۴۳ و 
در آن چارچوب، این پیشنهاد بررسی و در مورد آن اعلام 
نظر می شود. سخنگوی شورای رقابت در مورد سرانجام 
سامانه یکپارچه هم افزود: اطلاعات از طریق خودروساز 
باید در سامانه یکپارچه بارگذاری شود؛ یعنی بعد از اینکه 
خرید و فروش انجام شد در سامانه یکپارچه باید اطلاعات 
از طریق خودروساز ثبت تا هم این اقدامات شفاف و قابل 

رصد شود.
وی در مورد اینکه با اصلاح این مصوبه، خودروســاز هر 
چند وقت یک بار می تواند درخواســت افزایش قیمت 
دهد؟ گفت: دستورالعمل خودرو به هیچ عنوان خارج 
از مصوبه ۵۴۳ نیست، بنابراین صورت های حسابرسی 
شــده مالی بر اســاس قوانین هیأت تعیین و تصویب 

قیمت ها ملاک است.
توکلی تصریح کرد: بنابراین در حال حاضر با اصلاح مصوبه 
دستورالعمل خودرو، فرایند قیمت گذاری خودرو تسهیل 
و از کاغذبازی و بوروکراسی کاســته شده است. نقش 
تنظیم گری فنی فقط در حوزه اجرا پررنگ شده و نظارت 
و سیاست گذاری همچنان با شورای رقابت است. چه در 
طول فرایند، چه در حال انجام و چه پس از انجام شورای 

رقابت نظارت می کند.

کشت ۶ میلیون هکتار گندم در سال جاریاحتمال افزایش مبادلات ایران و عراق به ۱۱ میلیارد دلار

ثبت تمام اطلاعات خرید و فروش در سامانه یکپارچه 

مازاد عرضه خودرو مشمول تشویق می شود

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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توسعه اشتغال با محرومیت زدایی
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

اصولا ۹۰ درصد فعالیت های اقتصادی روستاها، در مشاغلی، چون کشاورزی خلاصه می شود. شاید یکی 
از این دلایل این باشد که بخش کشاورزی نیز با محرومیت مناطق روستایی عجین شده و توامان دچار 
بی توجهی دولت شده اند، لذا کم توجهی به روستا، یعنی کم توجهی به کشاورزی، در حالی که توسعه 

کشاورزی در ابعاد مختلف برای کشور بسیار لازم است.
لذا امیدواریم با توجه ویژه ای که به مباحث محرومیت زدایی وجود دارد، شاهد رونق بیشتر در بخش 
کشاورزی و اهتمام دولت آینده به این بخش و مناطق روستایی باشیم. بی تردید رونق بخش کشاورزی 
مستلزم رونق گرفتن مناطق روستایی است و رونق مناطق روستایی، مستلزم رونق بخش کشاورزی 
است، اما رونق بخش کشاورزی، منحصر و محدود به بخش کشــاورزی نیست، بلکه مستلزم استقرار 

زنجیره ای از فعالیت هاست.
بایستی سنگ بنای الگوی توسعه توأمان کشاورزی، روستایی، معدنی و صنعتی با محوریت روستا ها در 
اطراف شهر ها برای جذب جمعیت حاشیه نشین شهر ها در دستور کار قرار دولت بعدی قرار بگیرد. تا به 
طور همزمان با یک تیر صد نشان بزنیم و دستاورد های قابل توجهی برای اقتصاد کشور داشته باشیم. 
تحقق این امر خطیر مستلزم اعتقاد به اقتصاد اسلامی، اقتصاد مقاومتی، توانایی داخلی و اتکا به جوانان و 
اهلیت مبارزه با فساد، رانت خواری، مخالفت با قاچاق و واردات بی رویه، توجه به محرومین و مستضعفین 
و روستائیان و کشاورزان زحمتکش، اعتقاد به برقراری عدالت بین بخشی و منطقه ای، اعتقاد به شایسته 

سالاری و نصب مدیران جهادی با تقوا است که با عمل و کارنامه خود این موارد را نشان داده است.

رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار گفت: 
بنابر آمار پتانســیل تولید یــک میلیون و ۶۰۰ 
هزارتن تخم مرغ در کشــور با زیرساخت فعلی 
وجــود دارد. ناصر نبی پور گفــت: قیمت کنونی 
هرکیلو تخم مرغ درب مرغداری ۵۰ هزارتومان 
بوده که نســبت به ۲ هفته قبل روند کاهشــی 

داشته است.
او قیمت منطقی هرکیلو تخم مرغ درب مرغداری 
را ۵۶ هزارتومــان اعلام کرد و افــزود: علی رغم 
افزایــش هزینه های تولید و درخواســت اصلاح 

قیمت، اما تاکنون این امر محقق نشده است . نبی 
پور قیمت کنونی هرکیلو تخم مرغ در میادین برای 
مصرف کننده را ۵۶ هزارتومان و هر شــانه تخم 
مرغ در میادین و فروشگاه های زنجیره ای را ۱۱۸ 
هزارتومان اعلام کرد. رئیس هیئت مدیره اتحادیه 
مرغ تخم گذار تهران از تولید روزانه ۳ هزار و ۷۰۰ 
تن تخم مرغ خبر داد و گفت: برآورد ها حاکی از آن 
است که تولید تخم مرغ با رشد ۱۰۰ هزارتنی تا 

پایان سال به یک میلیون و ۳۰۰ هزارتن برسد.
او درباره آخرین وضعیت صادرات تخم مرغ افزود: 

بنابر آمار از ابتدای سال تاکنون ۱۱۰ هزارتن تخم 
مرغ صادر شد و پیش بینی می شود که در صورت 

صدور مجوز تا پایان سال به ۱۵۰ هزارتن برسد.
نبی پور با بیان اینکه پتانسیل تولید یک میلیون 
و ۶۰۰ هزارتن تخم مرغ در کشــور وجود دارد، 
گفت: بنابر آمار سرانه مصرف تخم مرغ به ۱۴ کیلو 
رسیده که نسبت به ۲ ســال قبل ۲.۵ تا ۳ کیلو 
افزایش داشته اســت و در صورت افزایش سرانه 
مصرف، پتانســیل ارتقاء تولید با زیرساخت های 

فعلی وجود دارد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران و عراق با بیان این که افزایش 
نرخ ارز در روزهای اخیر منطق اقتصادی ندارد گفت: 
به علت ثبات در متغیرهای اقتصادی افزایش قیمت 
دلار مقطعی خواهد بود. یحیی آل اســحاق؛ رئیس 
اتاق بازرگانی ایران و عــراق در گفت و گو با خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری تسنیم درباره عملیات تروریستی 
کرمان گفت: تعدادی از سودجویان و رسانه های معاند 
با اقدامی غیراخلاقی از عملیات تروریســتی کرمان 
برای برهم زدن فضای اقتصادی کشور استفاده کردند.

وی افزود: عده ای از ذی نفعان با ایجاد آشفتگی قصد 

دارند، ثبات بازار ارز را از بین ببرند، این افراد به جای 
در نظر گرفتن منافع ملی به دنبال منفعت شخصی 

هستند که اقدامی غیر اخلاقی است.
رئیس اتاق بازرگانی ایران و عراق با اشاره به این موضوع 
که عملیات تروریستی کرمان هیچ ارتباطی با بازار ارز 
ندارد، گفت: طوفان الاقصی نمونه مشــابه این اتفاق 
اســت؛ چون در همان زمان متغیرهــای اقتصادی 
تغییر چندانی نداشــتند؛ اما تعدادی از رسانه های 
مخالف دولت می خواســتند با ایجاد جو روانی نرخ 
دلار را بالا ببرند. وی افــزود: در زمان جنگ غزه دلار 

به صورت مقطعی و کوتاه مدت بالا رفت؛ اما به علت 
ثبات در متغیرهای اقتصــادی دلار به دامنه ی قبلی 
خود بازگشــت؛ بنابراین مردم و فعــالان اقتصادی 
دیگر فریب رسانه های معاند را نمی خورند و می دانند 
افزایش قیمت دلار مقطعی خواهد بود. آل اســحاق 
افزود: طی یکسال گذشته ثبات نسبی بر بازار ارز حاکم 
بوده؛ بنابراین افزایش نرخ ارز در شرایط فعلی از نظر 
اقتصادی منطقی ندارد؛ چون دسترسی به منابع ارزی 
نسبت به گذشته بهتر شده و نوسانات ارزی در دامنه 

محدود کنترل شده است. 

علیرضا نیک آئین، رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودروی تهران 
با ابراز تأسف از تخلف های گســترده در معاملات مربوط به 
خرید و فروش خودروهای دست دوم گفت: خرید از فروشنده 
خصوصی و انجام  ندادن کارشناسی دقیق خودرو از اشتباه های 

رایج هنگام خرید خودروی دست دوم است.
رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودروی تهران در پاســخ به این 
پرسش که متقاضیان در زمینه خرید خودروهای دست دوم 
ممکن اســت با چه مشکلاتی مواجه شــوند؟ گفت: خرید از 
فروشــنده خصوصی و انجام ندادن کارشناسی دقیق خودرو 

از اشتباه های رایج هنگام خرید خودروی دست دوم است.
نیک آئین با ابراز تأســف از تخلف های گسترده در معاملات 
مربوط به خرید و فــروش خودروهای دســت دوم گفت: با 
وجود آنکه ارقام بالایی در این معاملات جابه جا می شــود و 
خریداران بابت خرید خودروهای کارکــرده پول زیادی هم 

پرداخت می کنند اما متأسفانه هیچ کنترلی بر این معاملات 
وجود ندارد. نیک آئین ادامه داد: قبلا ما در نشست هایی که با 
سازمان معاینه فنی تهران داشتیم، پیشنهاد دادیم که مراکز 
تخصصی برای تأیید اصالت خودرو و انجام کارهای کارشناسی 
در معاملات خودروهای دست دوم تاســیس شود تا اصالت 
خودروها در این مراکز بررسی شــود و متقاضیانی که قصد 
خرید و فروش خودروهای کارکرده را دارند بتوانند با اطمینان 
خاطر بیشتری معاملات خود را انجام دهند؛ اما متأسفانه این 

پروژه متوقف شد.
رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودروی تهران با اشاره به اینکه 
در حال حاضــر پرونده های زیادی در محاکــم قضایی بابت 
کلاهبرداری، گران فروشی و مشکلات فنی و غیرفنی موجود 
در خودروهای دست دوم، در جریان است، تأکید کرد: با توجه 
به این مشکلات در همین جا دوباره پیشنهاد خود را مبنی بر 

تاسیس مراکز بررسی اصالت خودروها مطرح می کنیم تا کمتر 
شاهد این مشکلات باشیم. نیک آئین در پاسخ به این پرسش 
که در حال حاضر چه نــوع کلاهبرداری هایی در معاملات و 
بازار خرید و فروش خودروهای دست دوم رایج تر است؟ گفت: 
متأسفانه یک سری سودجو قولنامه هایی را تنظیم می کنند که 
در آن عنوان می شود اگر خودرو نقص فنی داشت، معامله فسخ 
خواهد شد. به این ترتیب بابت فسخ شدن آن معامله هم رقمی 
دریافت می کنند. یعنی خودرو را دســتکاری می کنند، برای 
مثال آب داخل موتور می ریزند و به ایــن ترتیب معامله را بر 
هم می زنند. اینگونه کارهای خلاف برای خریداران مشکلات 

بسیاری ایجاد می کند.
رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودروی تهران به متقاضیان خرید 
توصیه کرد؛ قبل از نهایی شدن معامله حتما با یک تعمیرکار 
معتمد مشورت کرده و خودرو را به صورت کامل چک و بررسی 

کنند تا معامله کم ریسکی انجام دهند.نیک آئین در مورد اینکه 
چه تعمیرگاه هایی برای مراجعه متقاضیان خرید خودرو قابل 
اعتماد هستند؟ گفت: تعمیرکارانی که از اتحادیه تعمیرکاران 
خودرو جواز رسمی دریافت کرده اند، همه مورد تأیید هستند.

رئیس اتحادیــه تعمیرکاران خودروی تهــران همچنین در 
مطلبی اظهار کرد: متأســفانه طراحی پلتفرم و پایه ای که ما 
داریم به ســال های خیلی قبل برمی گردد و آپشن هایی که 
در خودروهای ایرانی وجود دارد آپشن های چندان مطرحی 
نیستند. نیک آئین گفت: آپشن و مزیت کیفیتی خودروهای 
ما با خودروهایی که در دنیا تولید می شود خیلی فاصله دارد. 
وی افزود: متأسفانه طراحی پلتفرم و پایه ای که ما داریم به سال 
های خیلی قبل برمی گردد و آپشن هایی که در خودروهای 

ایرانی وجود دارد آپشن های چندان مطرحی نیست.
رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودروی تهران تصریح کرد: امروز 

رقابت خودروسازان در ســطح دنیا خیلی سخت و سنگین 
شده و به خاطر رقابتی که دارند برخی آپشن ها را رایگان هم 
می کنند؛ لذا برای ورود به بازارهای بزرگ تر و ایجاد امکانات 
بیشتر برای مردم باید آماده شده و از امکانات و تکنولوژی های 

جدید استفاده کنیم.
نیک آئین گفت: ما هنوز با بازاری که در رابطه با آپشــن های 
خودرو وجود دارد فاصله ی معنــاداری داریم چون واحدی 
نداریم که بخواهیم به خودروســاز یک خودرو با آپشن های 
خاص سفارش دهیم و یک خودروی عامیانه ای تولید می شود 

و مصرف کننده هم مجبور است همان را خریداری کند.
رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودروی تهران اظهار کرد: در حال 
حاضر چین بازار آمریکا و کشورهای دیگر را قبضه کرده اما ما 
هنوز در اصل موضوع مشــکل داریم و زیان ده هستیم و لذا 

خیلی زود است که در مورد آپشن ها صحبت کنیم.

مدیرعامــل شــرکت ملــی گاز گفــت: مطابق 
برنامه ریزی ها و با تکمیــل طرح های جاری، آمار 
روســتاهای بهره مند از گاز طبیعی در کشور به 
بیش از ۹۰ درصد می رسد. به گزارش شرکت ملی 
گاز ایران، مجید چگنی، روز گذشته )جمعه، ۱۵ 
دی ماه( در آئین بهره برداری از طرح های گازرسانی 
استان زنجان که در آستانه دومین سفر سیدابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهوری برگزار شد، با حضور در 
روستای »ماری« ضمن قدردانی از زحمات کارکنان 
صنعت گاز استان و مساعی استاندار زنجان اظهار 
کرد: توسعه صنعت گاز کشــور و خدمات رسانی 
آن در بخش های مختلــف همچنین بهره مندی 
هموطنان از این نعمت ارزشــمند به برکت نظام 
جمهوری اسلامی، مرهون مجاهدت و ایثار شهدای 
انقلاب و دفاع مقدس است. لذا درود و سلام ویژه 
خود را نثار شهدا و ایثارگران انقلاب و نظام اسلامی 
می کنم، شــهدایی که جان پاک شــان را تقدیم 
کشور کردند تا ما بتوانیم در سایه سار این رشادت و 

ایثار، خدمت رسانی به مردم را انجام دهیم. وی در 
ادامه درباره اقدام های انجام شده در زمینه توسعه 
گازرسانی کشور در دو سال گذشته گفت: روحیه 
تلاش و پشتکار شخص رئیس جمهوری سبب شده 
تا وزرا و مدیران این دولت نیز تلاش دوچندانی را 
در مسیر خدمت رسانی به هم میهنان در دستور کار 
داشته باشند، بنابراین طی دو سال اخیر ۴۳ شهر 
و ۵۳۵۰ روســتا که عمدتاً در مناطق سخت گذر 
هستند به شبکه گاز متصل شده اند. افزون بر این در 
این مدت بیش از ۸۳۰۰ صنعت خرد و بزرگ جدید 
به شبکه گاز وصل شدند که اشتغال زایی خوبی را به 

همراه داشته است.
چگنی در ادامه با ارائه آماری از گازرسانی شهری 
و روستایی در کشور تصریح کرد: به برکت انقلاب 
اسلامی اکنون بیش از ۹۸.۵ درصد شهرهای کشور 
از نعمت گاز برخوردارند و تا پایان امسال با تکمیل 
طرح های جاری، آمار روســتاهای بهره مند از گاز 
طبیعی در کشور به بیش از ۹۰ درصد خواهد رسید.

قائم مقام تجارت و تنظیم بازار وزارت جهاد کشاورزی 
گفت: در ایران بخش عمده صنعت غذایی وابسته است. 
جدا از سیاست های غلط، در حوزه تولید دام و طیور 
برای تأمین نهاده های دامی وابسته به ارز هستیم. به 
گزارش خبرگزاری مهر، علیرضا پیمان پاک، قائم مقام 
تجارت و تنظیم بازار وزارت جهاد کشاورزی در برنامه 
سیما گفت: ما در قالب زنجیره تأمین، تولید، توزیع و 
به عبارتی مصرف حوزه محصولات و کالاهای اساسی 
چه نهاده های دامی باشد و چه کالاهایی که مستقیم 
توسط مردم مصرف می شود به گونه ای تعریف شود 

که نگرانی در بازار به وجود نیاید.
وی افزود: روغن، گوشت، گندم، آرد و… جز کالای 
اصلی سبد معیشتی مردم است بنابراین یک حداقلی 
است که دولت ها باید این را حفظ کنند و قدرت خرید 
مردم را در شرایطی تعریف کنند که مردم دغدغه ای 
بابت حداقل معیشت نداشته باشــند. با روش های 
مختلفی می توان به آن تحقق بخشــید. مدل های 
مختلفی وجود دارد برای اینکه ما این را ثبت و حفظ 

کنیم. وی ادامه داد: در ایــران بخش عمده صنعت 
غذایی وابسته است. جدا از سیاست های غلط، در حوزه 
تولید دام و طیور برای تأمین نهاده های دامی وابسته به 

ارز و واردات هستیم.
پیمان پــاک تصریح کرد: ســالانه ۱۵ میلیارد دلار 
خوش بینانه وقتی صرفه جویی ارزی انجام و قیمت ها 
کنترل می شود ۱۴ تا ۱۵ میلیارد دلار برای واردات 
کالای اساسی هزینه می شود. در بخش تأمین مرغ، 
گوشت و تخم مرغ و گوشــت قرمز تقریباً ۷۰ تا ۸۰ 
درصد قیمت تولید وابســته به نهاده هایی است که 
عموم آنها وارداتی اســت. ایــن واردات بر مبنای ارز 
اتفاق می افتد یعنی ما ارز داشته باشیم. کشوری که 
درگیر تحریم است درگیر نوســانات مختلف است 
قیمت ارز نوســان زیــادی دارد. ارز ۵۰ هزار تومان 
می شود به ۶۰ هزار تومان می رسد و دوباره به کانال 
۴۰ برمی گردد. قیمت نهاده های دامی باید یک ثباتی 
 داشته باشد تا بتوانیم آن ســبد و سفره اصلی مردم 

را تثبیت کنیم.

رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی گفت: مشکل 
تردد کامیون های ترانزیتی در مرز بازرگان هم جوار 
گوربولاغ ترکیه حل شد. چند روز قبل سایت سی ان ان 
ترکیه گزارشی از معطلی کامیون های ترانزیتی در 
مرز گوربولاغ ترکیه همجوار با مرز بازرگان جمهوری 
اسلامی خبر داد و مدعی شد که گمرک بازرگان در 
سرعت بخشی برای ترخیص این کامیون ها همکاری 
نمی کند. مســأله را از رئیس کل گمرک جمهوری 
اسلامی جویا شدیم، در این زمینه محمد رضوانی فر 
رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی به خبرنگار فارس 
گفت که مشکل تردد کامیون ها حل شده و ما هر چه 
کامیون ورودی و یا خروجی در مرز بازرگان باشد، را 
به راحتی می پذیریم و مشــکلی در این زمینه برای 
تردد کامیون های ترانزیتی و یا تجارتی اعم از واردات 

و صادرات نداریم.
وی تأکید کرد: البته در طــرف ترکیه ای در گمرک 
مرزی گوربولاغ تعمیراتی در زمینه تیرپارک ها انجام 
می شــود، به این بهانه قدری در ترخیص کامیون ها 

تأخیر صورت می گیرد که البته طرف ترکیه ای هم 
می گوید تیرپارک ها در اختیار بخش خصوصی است 

و این مشکل به زودی برطرف می شود.
وی در عین حال گفت: آمار تجارت جمهوری اسلامی 
در ۹ ماهه سال چاری در بخش ترانزیت نشان می دهد 
۱۲.۶ میلیون تن کالای ترانزیتی در ســال جاری از 
مرزهای کشور ترخیص شده اند که نسبت به مشابه 
سال قبل از رشــد ۲۴.۵۲ درصدی برخوردار است و 
سیاست جمهوری اسلامی افزایش ترانزیت و افزایش 

تجارت با کشورهای همسایه است.
رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی همچنین گفت: 
آمار تردد در ۱۴ دی ماه در مرز بازرگان نشان می دهد 
تعداد کامیون های خروجی از ایران از بازرگان ۱۳۱ 
کامیون، تعداد ورود کامیون ها به ایران ۳۳۰ دستگاه 
بوده در مرز سرو همجوار با مرز اسن دره ترکیه خروج 
از ایران ۹۲کامیون، ورود به ایران ۱۳۹ کامیون بوده در 
مرز پلدشت خروج از ایران ۱۱۳ کامیون، ورود به ایران 

۱۳۰ کامیون بوده است.

معاون اشتغال وزارت کار با 
انتقاد از عملکرد بانک ها طی 
چند ماه اخیر در پرداخت 
فرآیند تســهیلات اشتغال 
گفت: در حال حاضر مطابق 
سامانه جامع تسهیلات اشتغال کشور حدود ۴۰هزار 
پرونده آماده پرداخت است. به گزارش تسنیم، مطابق 
گزارش های مرکز آمار ایران نرخ بیکاری افراد ۱۵ساله 
و بیش تر نشان می دهد که ۷.۶ درصد از جمعیت فعال 
)شاغل و بیکار(، در فصل پاییز بیکار بوده اند. بررسی 
روند تغییرات نرخ بیکاری حاکی از آن است که این 
شاخص، نسبت به فصل مشابه سال قبل )پاییز ۱۴۰۱( 

، ۰.۶ درصد کاهش یافته است.
در پاییز ۱۴۰۲، به میــزان ۴۱.۵ درصد جمعیت 
۱۵ســاله و بیش تر، از نظر اقتصادی فعال بوده اند، 
یعنی در گروه شــاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. 

بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادی حاکی از 
آن است که این نرخ نســبت به فصل مشابه سال 

قبل )پاییز ۱۴۰۱( ۰.۵ درصد افزایش یافته است.
جمعیت شاغلین ۱۵ســاله و بیش تر در این فصل 
۲۴میلیون و ۷۷۵هزار نفر بوده که نسبت به فصل 
مشابه سال قبل ۷۰۶ هزار نفر افزایش داشته است. 
بررسی اشتغال در بخش های عمده اقتصادی نشان 
می دهد که در پاییز ۱۴۰۲، بخش خدمات با۵۲.۱ 
درصد بیش  ترین سهم اشتغال را به خود اختصاص 
داده اســت. در مراتب بعدی بخش های صنعت با 

۳۴.۲ درصد و کشاورزی با ۱۳.۶ درصد قرار دارند.
محمود کریمی بیرانوند. معاون اشتغال وزارت کار 
درباره کاهش نرخ بیکاری و جزئیات آن بیان کرده 
اســت: معروف ترین و مهم ترین شاخص سلامت و 
پویایی بازار کار هر کشــوری یا هر استانی و یا هر 
منطقه ای، شــاخص نرخ بیکاری است که شاخص 
نرخ بیکاری از تقســیم جمعیت بیکار بر جمعیت 
فعال به دست می آید جمعیت فعال جمعیتی است 

که یا شاغل هستند یا بیکار هستند. یعنی جمعیتی 
که به دنبال کار می گردد و یا کار پیدا می کند یا کار 
پیدا نمی کند، آن قســمتی که کار پیدا نمی کند از 
جمعیت فعال در واقع تعریفش می شــود تعریف 
نرخ بیکاری. پس جمعیتی که اصلًا انگیزه ای برای 
کار پیدا کردن به هر دلیلی ندارد، اصلًا در محاسبه 
نرخ بیکاری محسوب نمی شود به همین خاطر در 
سراسر دنیا به عنوان یک متغیر اساسی و یک متغیر 
اصلی برای محاسبه بازار کار در نظر گرفته می شود.

وی ادامه داد: مرکز آمار ایران تنها مرجع رسمی اعلام 
نرخ بیکاری فصل پاییز ۱۴۰۲را اعلام کرده اند تقریباً 
۳تا ۴ روز پیش بود که یک ساله منتهی به پایان پاییز 
۱۴۰۲نشــان داد که نرخ بیکاری به کمترین میزان 
خودش در ســال های پس از انقلاب رســیده و۷.۶ 
درصد رسیده که نسبت به پاییز ۱۴۰۱، کاهشی بوده 
یعنی از ۸.۲ درصد پاییز ۱۴۰۱به ۷.۶ درصد در پاییز 
۱۴۰۲رسیده است. بیرانوند با بیان اینکه نرخ مشارکت 
اقتصادی هم همزمان با کاهش نرخ بیکاری افزایشی 

بوده گفت: این رقم از ۴۱درصــد در پاییز۱۴۰۱ به 
۴۱.۵ درصد در پاییز ۱۴۰۲ رســیده است. افزایش 
نرخ مشارکت مهم است و دلیل آن این است که اگر 
نرخ بیکاری کاهشی باشد، از سوی دیگر نرخ مشارکت 
هم کاهشی باشد، نمی شــود روی آن کاهش نرخ 
بیکاری حساب کرد. چرا که عده ای تحلیل می کنند 
که نیروی کار از بازار خارج شده است. اما زمانی که هم 
نرخ بیکاری کاهشی باشد و هم نرخ مشارکت اقتصادی 
افزایشی باشد نشان می دهد که بازار کار رونق دارد. این 
اتفاقی اســت که هم در فصل تابستان رخ داد، یعنی 
نرخ بیکاری که یک درصد کاهشی بود، نرخ مشارکت 
اقتصادی هم مجدداً افزایشــی بود هم در فصل بهار 

۱۴۰۲این اتفاق رخ داد.
معاو اشتغال وزارت کار با بیان اینکه اقدامات در حوزه 
آموزش فنی و حرفه ای در دولت سیزدهم چشمگیر 
بوده است گفت:مجوز ایجاد مراکز آموزشگاه های 
آزاد فنی و حرفه ای که در گذشته حدود ۱۰ماه طول 
می کشید. درحال حاضر ۳روزه انجام می شود. یعنی 
شخصی که بخواهد یک آموزشگاهی فنی حرفه ای 
راه بیندازد ســه روز فقط زمــان لازم دارد .مطابق 
آمارهای سامانه جستجوی شغلی. بیشترین شغل 
درخواستی توسط کارفرمایان مربی آموزشگاه های 
فنی و حرفه ای بوده است. چون تسهیل در صدور 
مجوز های فنی و حرفه ای توســط سازمان آموزش 

فنی و حرفه ای اتفاق افتاده است. این خودش تبدیل 
به یک کسب و کار شده و الان بیشترین تقاضا را هم 
روی سامانه جستجوی شغلی همین مربی آموزشگاه 
اســت که  بتواند در آموزشــگاه فنی و حرفه ای به 
تقاضای کارجویانی که می خواهند مهارت کســب 

کنند، پاسخ بدهد
کریمی بیرانوند درباره میزان تسهیلات پرداختی 
گفت: قانون بودجه تبصره ۱۸ســال ۱۴۰۱بند ب 
تبصره ۱۶، ۱۴۰۱قانون تبصره ۱۸، ۱۴۰۲و منابع 
مشاغل خانگی و منابع اشتغال روستایی ۵ منبعی 
هستند که با اختلاف های عددی خودشان در واقع 
در بازار کار تزریق می شــوند. مســئولیت تبصره 
۱۸ ســال ۱۴۰و ۱۴۰۲هم کم و بیــش به عهده 
وزارت اقتصاد و دارایی است. قانون بودجه تبصره 
۱۴۰۱الان در حــال پرداخت اســت، یعنی منابع 
در دســت دســتگاه ها قرار گرفته عملکرد تبصره 
۱۸، ۱۴۰۱الان در همین الان که با شــما صحبت 
می کنم از محل پرداختی تقریباً ۱۰درصد اســت 
که عدد پایینی است که انشاالله تا پایان سال، چون 
همه موانع اداری برطرف شده و فقط بانک ها باید 
یک همتی بکنند و انشاالله پرداخت ها بیشتر شود 
در حوزه اشتغال و همین گونه هم خواهد بود . وی 
ادامه داد: قانون اشتغال پایدار روستایی هم تقریباً 
سه تا ۴ماه است که پرداختی هایش متوقف شده 

است که انشاالله به زودی برقرار خواهد شد و از محل 
منابع مشاغل خانگی هم ما تا الان حدود ۶۷درصد 
پرداختی منابع مشــاغل خانگی تا کنون پرداخت 
شده اســت. علی رغم اینکه برخی از تبصره ها باید 
زودتر اقدام می شــد و موانع اداری که بود. یکی از 
دلایلی که مطرح می شد این بود که اوراق به جای 
منابع نقدی تخصیص داده شد فرایند نقدی کردن 
اوراق توسط بانک ها سختی دارد و توسط دستگاه ها، 
ولی به هر ترتیب از اول ســال تــا الان هیچ یک از 
روز های سال بازار کار ما خالی از منابع و تسهیلات 
اشتغال نبوده، ولی کم بوده و امیدواریم که تا پایان 
سال رونق بگیرد و ســرعت بگیرد یکی از بازیگران 
اصلی بدون تعارف عــرض می کنم بانک مرکزی و 
بانک های عامل ما در رونق بازار کار دولت سیزدهم 

یکی از نقش های اصلی را داشتند. 
بیرانوند گفت:یکی از دلایل کاهش روند پرداخت 
تسهیلات فشاری بود که از تسهیلات فرزند آوری 
و ازدواج روی بانک ها بود.امیدواریم تا پایان ســال 
اشــتغال اولویت اصلی بانک ها قرار بگیرد، احیای 
واحد های نیمــه فعال بوده بیــش از ۶۰۰۰ واحد 
صنعتی خرد و متوسط و بزرگ احیا شده خب این ها 
با همکاری بانک ها احیا شده، ولی در این چند ماهه 
واقعاً عملکرد خوبی نداشتند امیدواریم که تا پایان 

سال انشاالله عملکرد قابل توجهی داشته باشند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

شش هزار واحد صنعتی خرد و متوسط و بزرگ احیا شد

رونق اشتغال روستایی

مشکل تردد کامیون های ترانزیت در مرز بازرگان حل شدبخش عمده صنایع غذایی وابسته استبهره مندی ۹۰ درصد روستاها از گاز طبیعی

افزایش نرخ ارز منطق اقتصادی ندارد و مقطعی استپتانسیل تولید یک میلیون و ۶۰۰ هزارتن تخم مرغ

تخلفات گسترده در معاملات خودروهای دست دوم
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فناوری و 
اطلاعات

رییس مرکز ملی فضای مجازی مطرح کرد؛
 اختصــاص درصد قابــل قبولی از ترافیک شــبکه به 

پلتفرم های داخلی
رئیس مرکز ملی فضای مجازی گفت: درحال حاضر درصد قابل قبولی از ترافیک 

شبکه کشور به پلتفرم های داخلی اختصاص یافته است.
به گزارش مرکز ملی فضای مجازی، سید محمد امین آقامیری دبیر شورای عالی و 
رییس مرکز ملی فضای مجازی طی سخنانی در اولین جشنواره بین المللی رسانه 
و فضای مجازی ســلمان، ضمن تسلیت شــهادت جمعی از هموطنان در حمله 
تروریستی کرمان، با اشاره به اقدامات رســانه ای دشمن در فضای مجازی از روز 
اجرای این حمله تروریستی، گفت: از روز چهارشنبه عملیات های متفاوتی برای 
اثرگذاری روی افکار عمومی و تخریب اذهان عمومی درباره این حمله تروریستی، 
توسط دشمن شروع شده که چند مورد از آنها با استفاده از فضای مجازی صورت 

گرفته است.
وی افزود: دشمن تلاش کرد که با استفاده از فضای مجازی، حمله تروریستی در 
کرمان را به گردن نظام انداخته و نظام را متهم کند اما با شناخت خوبی که مردم از 
دشمن داشتند و همچنین حضور به موقع فعالان فضای مجازی در صحنه و تبیین 

درست ابعاد این جنایت، این عملیات رسانه ای خنثی شد.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی با بیان اینکه فرم و محتوا در فعالیت مســتمر و 
اثرگذار در شبکه های اجتماعی و پیام رسان ها از اهمیت فوق العاده بالایی برخوردار 
است، تصریح کرد: فرم و محتوا در دوره ای که فضای مجازی اینقدر قدرتمند نبود، 
فعالیت رســانه ای حول محور چاپ روزنامه تعریف می شد و این، دست رسانه را 
در تدبیر یا تغییر فرم و محتوا باز می گذاشــت اما در شرایط فعلی که شبکه های 
اجتماعی برخط هستند و عملا ثانیه ها در ایجاد ارتباط و انتقال پیام تعیین کننده 

هستند، فرم و محتوا بسیار پراهمیت و تعیین کننده است.
دکتر آقامیری با بیان اینکه طراحی ســکو برای تولید محتوا یک چالش مهم در 
فعالیت تاثیرگذار اجتماعی است، گفت: باید نوع تولید محتوا را نسبت به فعالان 
فضای مجازی دسته بندی کرد چرا که بستر و ذوق فعالیت تولیدکننده های محتوا 
و کاربران متفاوت است و این دسته بندی می تواند به ما در جهت تولید بهتر کمک 
کند. وی ادامه داد: قطعا یکی از مهمترین عامل هایی کــه می تواند غنای تولید 
محتوا را افزایش دهد، توجه به "اقتصاد محتوا" است؛ این، یکی از موضوعات کاملا 
جدی در کشور ماســت و نمی توانیم بدون توجه به اقتصاد محتوا، توقع افزایش 

غنای محتوا داشته باشیم.
دبیر شورای عالی فضای مجازی تاکید کرد: شرکتی مثل نتفلیکس که در حوزه 
فیلم و سریال فعالیت دارد، درآمدش قابل مقایسه با درآمد نفتی برخی کشورها 
است؛ ما نسبت به محتوای تولید شده توسط این شرکت یا محتوایی که با حمایت 
این شــرکت تولید می شــود، انتقاد داریم اما این میزان درآمد، یعنی می توان 

محتوایی تولید کرد که درآمدزایی بالایی برای کشور داشته باشد.
آقامیری درباره میزان ترافیک تخصیص یافته برای سکوهای داخلی اظهار داشت: 
در حال حاضر درصد قابل قبولی از ترافیک شــبکه کشور به پلتفرم های داخلی 
اختصاص یافته است، حال اینکه پیش از این، حجم قابل توجهی از ترافیک شبکه 
کشور به سکوهای خارجی اختصاص می یافت؛ مثلا به طور میانگین سکوی روبیکا 
حدود ۲۷ میلیون نفر روزانه واردش شده و از آن استفاده می کنند یا اینکه روزانه 

حدود ۱۸ میلیون نفر وارد سکوی ایتا شده و از آن استفاده می کنند.
وی افزود: در اهمیت توجه به فضای مجازی همین بــس که اگر فضای مجازی 
نبود، چه بسا همین جنایت های صهیونیست ها در غزه هم به گوش مردم جهان 
نمی رسید و امروز روایت دیگری از ماجرای جنگ به گوش مردم دنیا و حتی جهان 
اسلام می رساندند و اگر صدا به گوش جهانیان رسیده، بخش قابل توجهی از آن 

حاصل همین استفاده از فضای مجازی است.
رئیس مرکز ملی فضای مجــازی همچنین گفت: بعد از آتــش بس اول در غزه، 
ما متوجه شدیم که فضای شــبکه های اجتماعی تغییر کرده و محتواها به شکل 
عجیبی در جهت اهداف صهیونیست ها در حال توزیع هستند، پس از بررسی هایی 
یقین پیدا کردیم که قطعا در بازه آتش بس، یک هماهنگی میان صهیونیســت 
ها و مدیران پلتفرم های مشهور جهان صورت گرفته تا جلوی توزیع محتواهای 

ضدصهیونیستی گرفته شود.

ایران صاحب مرکز جامع خدمات ریزتراشه می شود
مدیر برنامه ملی میکروالکترونیک از راه اندازی مرکز جامع خدمات ریزتراشه ایران 
خبر داد و گفت: در این مرکز تایید اصالت تراشه، ارائه گواهی معتبر و بسته بندی 
انجام می شود. محمدحسین محمدی لاریجانی با اشاره به راه اندازی مرکز جامع 
 )MPW( خدمات ریزتراشه ایران، به منظور ارائه خدمات ویفرهای چندمنظوره
برای نمونه سازی تراشه و فراخوانی که اخیراً در همین رابطه اعلام شد، اظهار کرد: 
ما در این فراخوان به دنبال این هستیم که جامعه طراحان تراشه در کشور بتوانند 
از ظرفیت نمونه سازی خارج از کشور استفاده کنند و در همین راستا مذاکراتی را 

با کشورهای مختلف و با واسطه های خارجی انجام داده ایم.
مدیر برنامه ملی میکروالکترونیک افزود: ما نگرانی جامعه طراحان تراشه را نسبت 
به اینکه آیا سال آینده فرایند ساخت نمونه سازی دارند یا خیر را برطرف کردیم 
و آنها می توانند برای سال آینده برنامه ریزی کنند که بر روی چه تکنولوژی کار 
کنند و از آن سو شرکت های بهره بردار این نگرانی را دیگر ندارند که آیا می توانند 

نمونه طراحی شده را بسازند یا خیر؟
لاریجانی ادامــه داد: ما به عنوان مجموعــه حاکمیتی مذاکراتــی انجام داده و 
قراردادهایی را نیز منعقد کردیم و زمان بندی اســتفاده از سرویس خدمات در 
اختیار طراحان ایرانی قرار دادیم تا بتوانند نمونه ســازی خود را از طرح ها و ایده 
های خود انجام دهند. وی بیان کرد: برای اینکه افراد یک بیزینس پلن با نگاه به 
اقتصاد میکروالکترونیک داشته باشند و همچنین طرح ها از پختگی لازم برخوردار 
باشند، اولویت را طرح هایی قرار دادیم که شرکت ها به ما معرفی می کنند. هدف 
این است که اکوسیستم ما از طراحی های دانشگاهی خارج و خودش را به اقتصاد 
میکروالکترونیک نزدیک کند و افراد خود را به عنوان تولید کننده ببینید و اینطور 
نباشد که فرد در دوره دانشجویی صرفاً یک طراحی ارایه دهد. در حال حاضر یک 
گام جلوتر آمده ایم و اولویت را طرح هایی قرار دادیم که جنبه اقتصادی دارند و یا 

نیاز بهره بردار را برطرف می کنند.
مدیر برنامه ملی میکروالکترونیک با بیان اینکه این فراخوان را به فراخوان های 
دیگر که از سمت بهره برداران اعلام می شود، متصل می کنیم، گفت: در این شرایط 
طراحان از ظرفیت نیاز بهره برداران اســتفاده خواهند کرد و طراحی را به سمت 
نیازها می برند و سعی می کنیم این اکوسیستم را کامل کنیم؛ یعنی زنجیره ی از 

طراحی تا تولید و از تولید تا مصرف بهره بردار و بازار را کامل می کنیم.
لاریجانی خاطرنشــان کرد: در این زنجیره یک حلقه مفقوده داریم و این حلقه 
مفقوده، ساخت نمونه تراشه و تولید انبوه است و در همین راستا بنا داریم مرکز 
جامع خدمات طراحی تراشه را راه اندازی کنیم؛ کار این مرکز جامع در وهله اول 
برقراری ارتباط با کارخانه های خارجی اســت و ارزیابی عملکرد و تایید اصالت 

تراشه و ارائه گواهی معتبر تاییدیه از دیگر وظایف این مرکز به شمار می رود.
وی با اشاره به اینکه این مرکز اصالت سنجی می کند که طراحی یک تراشه واقعاً 
بومی انجام شده و یا از خارج کشــور خریداری شده است، گفت: بحث مشخصه 
یابی تراشه و خدمات باندینگ و بسته بندی در این مرکز جامع تراشه انجام می 
 شود. در نهایت این مرکز نقش هاب بین طراح و تولید کننده تراشه است و هزینه 

نمونه سازی را از دوش طراحان بر می دارد.

اخبار

معاون توســعه شــرکت های 
دانش بنیــان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری گفت: سه 
هزار و ۷۵۶ نفر از سال ۱۳۹۹ 
تاکنون از تســهیلات طرح گذراندن دوره ســربازی در 
شرکت های دانش بنیان برخوردار شــده اند. به گزارش 
مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، نخستین نمایشگاه 
دستاوردهای برتر ســربازان فناور و نخبه در شرکت های 
دانش بنیان، ۱۳ و ۱۴ دی ماه در محل دائم نمایشگاه های 

بین المللی تهران برگزار شد.
پس از اجرایی شــدن تفاهم نامــه نظام وظیفه تخصصی 
بین معاونت علمی و ســتاد کل نیروهای مســلح، برای 
نخستین بار با حضور جمعی از معاونان و مدیران معاونت 
علمی و فرماندهان و مدیران ارشد ستاد کل نیروهای مسلح، 
دستاوردهای شاخص در حوزه سرباز امریه و پروژه جایگزین 
خدمت به نمایش گذاشته و از تعدادی از مسئولان نیروهای 
مســلح که در برنامه نظام وظیفه تخصصی با این معاونت 

همکاری مؤثری داشته اند تقدیر شد.
رضا اسدی فرد، در این مراسم با بیان اینکه اصلی ترین حامی 
شرکت های دانش بنیان در درجه اول، مقام معظم رهبری 
هستند، گفت: تاکیدات ایشان بر حمایت از شرکت های 
دانش بنیان، بار سنگینی را بر دوش ما در معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان می گذارد. پیوسته در معرض 
دغدغه ها و نیازهای آنان هســتم و بی تردید، مهم ترین 
مساله این شرکت ها، منابع انسانی متخصص است. از این 
رو، برنامه گذراندن دوره ســربازی در شرکت های دانش 
بنیان را از سال ۹۹ کلید زدیم و تاکنون حدود سه هزار و 
۷۵۶ نفر از تسهیلات این طرح برخوردار شده اند. شرکت 
های نوپا تا سقف دو سرباز، نوآور تا سقف سه سرباز و فناور تا 

سقف پنج سرباز امکان جذب دارند.
اسدی فرد گفت: دو سال امریه در شرکت های دانش بنیان 

خود زمینه ساز اشــتغال و جذب این سربازان و نخبگان 
فناور در این شرکت ها می شــود. چیزی حدود ۸۰ نفر از 
این سربازان نخبه فناور در این شرکت ها جذب شده اند و 
نقش های کلیدی ای را در این شرکت ها عهده دار هستند. 
همچنین، این طرح، علاوه فراهم کردن بستر لازم برای 
اشتغال، به نگه داشــت نخبگان هم جامه عمل پوشانده 
است و با اجرایی شدن این طرح، تنها ۲.۵ درصد مهاجرت 
را در بین این افراد داشته ایم که به عنوان یک شاخص مهم 

می توان به آن استناد کرد.
معاون توسعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی از دیگر 
ســخنرانان این رویداد بود که در ابتدای سخنان خود از 
مجموعه نیروهای مســلح برای همکاری ای که با برنامه 
های معاونت علمی در عملیاتی کردن این طرح داشتند 

تقدیر کرد.
جواد مشایخ، با بیان اینکه دشــمن از ایران قوی واهمه 
دارد، افزود: نیاز امروز ما رشد و تعالی هر چه بیشتر در همه 
ساحت ها اعم از نظامی، اجتماعی، سیاسی، علمی و... است 
که در این میان یکی از اصلی ترین ساحت ها که مقام معظم 
رهبری هم بسیار برآن تاکید دارند، اقتصاد دانش بنیان 
است؛ از این رو، کمک به شــرکت های دانش بنیان برای 

اثرگذاری بر اقتصاد ملی یک ضرورت است.
به گفته او، اقتصاد دانش بنیان یکــی زمینه های تحقق 
اقتصاد مقاومتی اســت که دو رکن اساسی دارد؛ نخست 
دانش بنیان بودن و دوم مردمی بــودن که هر دو اینها در 
قالب شرکت های دانش بنیان تحقق می یابد. مشایخ با 
بیان اینکه نقش آفرینی شرکت های دانش بنیان در اقتصاد 
ملی به ارزآوری برای کشــور هم کمک شایانی می کند، 
اظهار داشت: در سال آینده از مرز دو میلیارد دلار صادرات 
کالاهای دانش بنیان عبور خواهیــم کرد، بنابراین نباید 
نگاهمان به طرح های تحقیق و توسعه، هزینه ای باشد و 

باید به آن به مثابه یک سرمایه گذری بنگریم.
وی در پایان نمایشگاه »ایران ساخت« را که در نمایشگاه 
بین المللی تهران برگزاری شــد و دستاوردهای فناورانه 
ســاخت داخل را به نمایش می گذارد برآیند اعتماد به 

جوانان نخبه ایرانی دانست.
رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستاد کل نیروهای مسلح 

هم بحث خود را با این تذکر آغاز کرد کــه آرامش امروز 
جوانان نخبه و فناوری که در شــرکت های دانش بنیان 
مشغول خدمت هستند، مدیون از خودگذشتگی سربازانی 
است که از ۸۶۰۰ کیلومتر مرز کشور حراست می کنند و 

نخبگان ما باید بدانند سربازی یک افتخار و تکلیف است.
امیر دریادار دوم غلامرضا رحیمی پور، ادامه داد: ســرباز، 
یک سرمایه ملی است و ستاد کل نیروهای مسلح، اهمیت 
خدمت رسانی به شرکت های دانش بنیان را درک کرده 
و به همین دلیل با چنین طرحی همراهی دارد و مهارت 
افزایشــی و مهارت آموزی به ســربازاران را یک ضرورت 

می داند.
رئیس مرکز نخبگان و استعدادهای برتر نیروهای مسلح هم 
برگزاری نمایشگاه برای به نمایش گذاشتن دستاوردهای 
نخبگان فناور را ابتکار عمل خوبی دانست و گفت سال ۹۷ 
از سوی معاونت علمی پیشنهاد به کار گیری نخبگان فناور 
به ستاد کل نیروهای مسلح داده شد و در سال ۱۴۰۱ بر 
اســاس این طرح ۲۱۰۰ نفر را در دو قالب جذب کردیم؛ 
نخبه فناور که چیزی حدود ۴۰۰ نفر بودند و سرباز فناور 

که ۱۵۰۰ نفر را شامل می شد.
ســردار حجت الله واعظی نژاد، ادامه داد: در این طرح سه 
هدف را پیگیری می کنیم؛ نخست، کمک به حفظ پایداری 

شــرکت های دانش بنیان، دوم افزایش بهره وری دوره 
سربازی با رویکرد علمی و نهایتا کمک به توسعه زیست بوم 

فناوری و نوآوری علمی و اقتصاد دانش بنیان.
وی همچنین تصریح کرد: نگه داشــت نخبگان از دیگر 
اهداف این طرح بود که از نظر ضریب ماندگاری و نگه داشت 
نخبگان چیزی حدود ۹۸ درصد ضریب موفقیت داشته 
است و می توان گفت یکی از موفق ترین طرح های ما در نگه 
داشت و به کار گیری نخبگان است که رضایت آنها را هم 
به دنبال داشته است. مشاور عالی فرمانده قرارگاه مرکزی 
مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای مســلح آخرین 
سخنران این رویداد بود که در بحث خود بر سه کلید واژه 

سرباز، دانش بنیان و اشتغال و مهارت تمرکز کرد.
سردار موسی کمالی سرباز را عامل تولید امنیت، علم، ابتکار 
و خلاقیت خواند و نمایشــگاه را بخش کوچکی از تلاش 
های سربازانی دانست که به این زیست بوم دانش بنیان 
تعلق دارند و حیات و نشاط این زیست بوم را رقم می زنند. 
وی در پایان تاکید کرد با اشتغال زایی و مهارت آموزی به 
این نخبگان باید به نگه داشت و امید آفرینی در آنها همت 
گماریم. اینکه با این طرح ۹۸ درصد از پذیرفته شدگان این 
طرح ماندن را به مهاجرت ترجیح داده اند خود دستاورد و 

پیروزی بزرگ است.

۸۰ درصد سربازان نخبه فناور در شرکت های دانش بنیان جذب شدند

به کار گیری نخبگان فناور در شرکت های دانش بنیان
News kasbokar@gmail.com

معاون وزیر نفت در امور مهندسی، پژوهش و فناوری 
گفت: حمایت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، سالیان متمادی باعث رشد و 
بلوغ کشور در زمینه تجهیزات آزمایشگاهی و  های تک 
شده و وزارت نفت نیز با ابزار هایی که اکنون در اختیار 
دارد، درصــدد حمایت و پشــتیبانی از شــرکت های 

دانش بنیان برآمده است.
 به گزارش مرکــز ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
وحیدرضا زیدی فرد در حاشــیه بازدید از نمایشــگاه 
ایران ساخت ضمن تقدیر از معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری به دلیل برگزاری 
نمایشگاه ایران ســاخت گفت: برپایی نمایشگاه ایران 
ساخت ثابت کرده است که ما در کشور نیز می توانیم در 
زمینه ساخت تجهیزات و مواد آزمایشگاهی حرف های 
زیادی برای گفتن داشته باشیم. کشور ایران پیش از این 
برای تأمین تمام ابعاد تجهیزات آزمایشگاهی وابستگی 

زیادی به کشور های دیگر داشت.
وی بیان کرد: معمولاً تجهیزات آزمایشــگاهی از یک 
پیچیدگی خاصی برخوردارند. یک سری از دستگاه ها 
باید توســط این تجهیزات آزمایش و کالیبره شوند از 
اینرو این تجهیزات باید برای تأمین نیاز صنعت از دقت 
و کالیبراسیون بسیار بالایی برخوردار باشند. ایران پیش 
از این در این زمینه وابســتگی خیلی زیادی داشت اما 
طی سالیان متمادی با رشد این شرکت ها و حمایت های 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان این میزان 
وابستگی برطرف شده و اکنون به خودکفایی رسیده ایم. 

امروز با اتکا به توان متخصصان داخلی قادر به ساخت 
تجهیزات آزمایشگاهی هستیم که باعث افتخار ماست.

وی اظهارکرد: طی سالیان گذشته میان وزارت نفت و 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، توافق نامه های مختلفی امضا شده است. این 
توافق نامه ها طبق کارگروه هایی که ذیل آن تشــکیل 
شده اند در حال جریان است و  امیدواریم همگی آن ها 

به نتیجه برسند.
زیدی فرد خاطرنشــان کرد: معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان در رویکرد جدیــد خود اهتمام و 
توجه ویژه ای به مباحث صنعت نفت داشته است. طبق 
توافق نامه هایــی که این معاونت بــا وزارت نفت دارد، 
کار های جدیدی را آغاز کرده ایم و این کار ها با جدیت 
و به صورت مستمر دنبال می شــوند. معاونت علمی و 
وزارت نفت درصدد هستند طی مدت زمان پیش بینی 

شده این کار ها را به نتیجه و سرانجام برسانند.
معاون وزیر نفت در امور مهندسی، پژوهش و فناوری 
پیرامون نحوه حمایت وزارت نفت از شرکت های دانش 
بنیان حوزه نفت و گاز گفت: رویکرد اصلی وزارت نفت 
در دولت سیزدهم از زمان تشکیل تاکنون، حمایت از 
شرکت های دانش بنیان بوده است. معرفی این وزارت 
خانه از سوی معاونت علمی به عنوان دستگاه برتر در 
حمایت از شرکت های دانش بنیان و تجهیزات ساخت 
نشان می دهد وزارت نفت به خوبی در این حوزه ورود 

پیدا کرده است.
وی گفت: وزارت نفت اکنون با ابزار هایی که در دست 
دارد و ابزار هایی که خارج از این سیســتم دارد مانند 

معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان، وزارت 
اقتصاد و... درصدد حمایت و پشتیبانی از شرکت های 
دانش بنیان اســت. چنین رویکردی یک بازی دو سر 

برد است.
وی افزود: قطعاً برگزاری نمایشگاه ایران ساخت، نقش 
تأثیرگذاری در برقراری ارتباط میان دانشگاه و بخش 
صنعت دارد. نمایشگاه ایران ساخت با توجه به تجمیع 
تمام ســازندگان، فرصت خوب و مناسبی فراهم کرده 
تا مجموعه ما بــر مبنای نیاز و تقاضــای خودش این 

تجهیزات را خریداری کند.
وی در پایان گفت: ما نیز در وزارت نفت در نظر داریم 
به صــورت مجازی و فیزیــکال دو نمایشــگاه دائمی 
برگزار کنیم. قطعاً زمان برگزاری این نمایشگاه از همه 
شرکت های دانش بنیان حوزه نفت و گاز نیز دعوت به 
عمل می آوریم تا ارتباط چهره به چهره میان صنعت و 

سازندگان برقرار شود.
معاون اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه اعلام کرد: 
شرکت های دانش بنیان که بتوانند صرفه جویی ارزی 
و افزایش بهره وری را برای کشــور به ارمغان بیاورند 

حمایت بیشتری دریافت خواهند کرد.
 سعید شوال پور در حاشــیه بازدید از نمایشگاه ایران 
ســاخت گفت: ســازمان برنامه و بودجــه، تخصیص 
اعتبارات معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری 
را با توجه به توسعه بازاری که رخ داده است و افزایش 
شرکتهای دانش بنیان که بالغ بر ۹ هزار شرکت شده 
اند در اولویت قرار داده اســت به طوری که برای سال 
جاری علــی رغم تمام محدودیت هایــی که در حوزه 

فناوری بوده است سعی شــده تا اعتبارات قابل قبولی 
را اختصاص دهد.

وی افزود: در دو، ســه ماه آینده و تا پایان سال برنامه 
داریم تــا اعتبارات خوبــی را به این نهــاد اختصاص 
دهیم. ضمن آنکه به صندوق نوآوری و شــکوفایی هم 
که یکی از بازیگــران تامین مالی زیســت بوم دانش 
 بنیان کشــور اســت اعتبارات خوبی تخصیص داده

 شده است.
شوال پور تاکید کرد: یکی از درخواستهای ما از شرکت 
های دانش بنیان این است که مسائل و مشکلاتی که 
به ویژه در خصوص خــروج ارز داریم را حل کنند و در 
این راستا هر شرکتی که بتواند سهم بیشتری در صرفه 
جویی ارزی برای کشور داشــته باشد کمک بیشتری 
دریافت خواهد کرد و از محل ردیف ها و به روش های 

مختلف از آنها حمایت می کنیم. 
معاون اقتصادی سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه 
برای اینکه  بتوانیم شرکت های دانش بنیان را به جایگاه 
واقعی خود برسانیم لازم اســت تا این شرکت ها را به 
عنوان بازیگران اصلی در اقتصاد کشور بپذیریم ادامه 
داد: این شــرکت ها علاوه بر صرفه جویی های ارزی 
با صرفه جویی در حوزه های مصرف انرژی، آب، مواد 

غذایی و هزینه های تولید به کشور کمک می کنند.
وی تاکید کرد: زمانی که دولت متوجه شود که شرکت 
های دانش بنیان صرفه جویی ارزی و ریالی برای کشور 
ایجاد می کنند، منابعی که به معاونت علمی اختصاص 
می دهد و همچنین سایر منابع اختصاص داده شده به 

اکوسیستم فناوری ارتقا پیدا خواهد کرد.

معاون اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه اعلام کرد: 
شرکت های دانش بنیان که بتوانند صرفه جویی ارزی 
و افزایش بهره وری را برای کشــور به ارمغان بیاورند 

حمایت بیشتری دریافت خواهند کرد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهور، سعید شــوال پور در حاشیه بازدید از 
نمایشگاه ایران ساخت گفت: سازمان برنامه و بودجه، 
تخصیص اعتبارات معاونت علمی و فناوری ریاســت 
جمهوری را با توجه به توسعه بازاری که رخ داده است 
و افزایش شرکت های دانش بنیان که بالغ بر ۹ هزار 
شرکت شده اند در اولویت قرار داده است، به طوری که 
برای سال جاری علی رغم تمام محدودیت هایی که 
در حوزه فناوری بوده است سعی شده تا اعتبارات قابل 

قبولی را اختصاص دهد.
وی افزود: در دو ســه ماه آینده و تا پایان سال برنامه 
داریم تا اعتبارات خوبی را به این نهاد اختصاص دهیم. 
ضمن آنکه به صندوق نوآوری و شکوفایی هم که یکی 
از بازیگران تامین مالی زیست بوم دانش بنیان کشور 

است، اعتبارات خوبی تخصیص داده شده است.
شــوال پور تاکید کــرد: یکی از درخواســت های ما 

از شــرکت های دانش بنیان این اســت که مسائل و 
مشــکلاتی که به ویژه در خصوص خروج ارز داریم را 
حل کنند و در این راســتا هر شرکتی که بتواند سهم 
بیشتری در صرفه جویی ارزی برای کشور داشته باشد 
کمک بیشتری دریافت خواهد کرد و از محل ردیف ها 

و به روش های مختلف از آنها حمایت می کنیم.
معاون اقتصادی سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه 
برای اینکه بتوانیم شــرکت های دانــش بنیان را به 
جایگاه واقعی خود برسانیم لازم است تا این شرکت 
ها را به عنوان بازیگران اصلی در اقتصاد کشور بپذیریم 
ادامه داد: این شــرکت ها علاوه بر صرفه جویی های 
ارزی با صرفــه جویی در حوزه هــای مصرف انرژی، 
آب، مواد غذایی و هزینه های تولید به کشــور کمک 

می کنند.
وی تاکیــد کرد: زمانــی که دولت متوجه شــود که 
شــرکت های دانش بنیــان صرفه جویــی ارزی و 
ریالی برای کشــور ایجــاد می کننــد، منابعی که به 
معاونت علمی اختصاص می دهد و همچنین ســایر 
 منابع اختصاص داده شــده به اکوسیســتم فناوری 

ارتقا پیدا خواهد کرد.

معاون وزیر نفت در امور مهندسی، پژوهش و فناوری 
گفت: ایران امروز با اتکا به توان متخصصان، در ساخت 

تجهیزات آزمایشگاهی به خودکفایی رسیده  است.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، وحیدرضا زیدی فرد در حاشیه 
بازدید از نمایشگاه ایران ساخت ضمن تقدیر از معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
به دلیل برگزاری نمایشگاه ایران ساخت گفت: برپایی 
نمایشگاه ایران ســاخت ثابت کرده اســت که ما در 
کشور نیز می توانیم در زمینه ساخت تجهیزات و مواد 
آزمایشــگاهی حرف های زیادی برای گفتن داشته 
باشیم. کشور ایران پیش از این برای تأمین تمام ابعاد 
تجهیزات آزمایشگاهی وابستگی زیادی به کشورهای 

دیگر داشت.
وی با اشاره به اینکه معمولاً تجهیزات آزمایشگاهی از 
یک پیچیدگی خاصی برخوردارند، گفت: یک سری از 
دستگاه ها باید توسط این تجهیزات آزمایش و کالیبره 
شوند از اینرو این تجهیزات باید برای تأمین نیاز صنعت 
از دقت و کالیبراسیون بسیار بالایی برخوردار باشند. 
ایران پیش از این در این زمینه وابستگی خیلی زیادی 

داشت اما طی سالیان متمادی با رشد این شرکت ها 
و حمایت های معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان این میزان وابســتگی برطرف شده و اکنون به 
خودکفایی رسیده ایم. امروز با اتکا به توان متخصصان 
داخلی قادر به ساخت تجهیزات آزمایشگاهی هستیم 

که باعث افتخار ماست.
وی اظهارکرد: طی سالیان گذشته میان وزارت نفت و 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، توافق نامه های مختلفی امضا شده است. این 
توافق نامه ها طبق کارگروه هایی که ذیل آن تشکیل 
شده اند در حال جریان است و امیدواریم همگی آن ها 

به نتیجه برسند.
زیدی فرد خاطرنشان کرد: معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان در رویکــرد جدید خود اهتمام و 
توجه ویژه ای به مباحث صنعت نفت داشته است. طبق 
توافق نامه هایی که این معاونت بــا وزارت نفت دارد، 
کارهای جدیدی را آغاز کرده ایم و این کارها با جدیت 
و به صورت مستمر دنبال می شوند. معاونت علمی و 
وزارت نفت درصدد هستند طی مدت زمان پیش بینی 

شده این کارها را به نتیجه و سرانجام برسانند.

اهتمام ویژه وزارت نفت بر حمایت از دانش  بنیان ها

ایران در ساخت تجهیزات آزمایشگاهی به خودکفایی رسیده استصرفه جویی ارزی و ریالی دانش بنیان ها 
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کشاورزي

با نزديك شدن به روزهاي پايان سال 
قيمت برخي كالاهاي مورد نياز مردم، 
ازجمله مواد پروتئيني و گوشتي، سير 
صعودي به خود گرفته و اين وضع گله 
و شكايت مردم را در پي داشته است. از 
نابساماني بازار مرغ در يك ماهه اخير كه بگذريم، بازار گوشت 
هم اين روزها حال و هواي چندان مناسبي ندارد و در به روي 

پاشنه منافع دامداران و مصرف كنندگان نمي چرخد. 
هر كيلو گوشت گوســفندي كه اوايل اسفندماه به قيمت 27 
هزارتومان به دست مصرف كننده مي رسيد، اكنون به 33/32 
و حتي 35 هزارتومان رسيده و گوشــت گاو هم كه 24 هزار 
تومان بود، حالا به كمتر از كيلويي 29 هــزار تومان رضايت 
نمي دهد! حتي گوشــت منجمد گاو هم كه واردات و عرضه 
آن از كانال دولت انجام مي شــود، از كيلويي 19 هزار تومان 
به 26هزار تومان جهش كرده است. افزايش قيمت گوشت در 
حالي رخ مي دهد كه دامداران مي گويند قيمت لاشه اي كه از 
آن ها خريداري مي شود- چه گوسفندي و چه گاوي – در چند 
ماه اخير و حتي از ابتداي ســال افزايشي نداشته كه هيچ، در 

برخي ماه ها كاهش هم داشته است. 
مســئولان وزارت جهاد كشــاورزي شــرايط توليد گوشت 
قرمز را با ثبــات ارزيابي مي كنند و گراني را به شــرايط بازار 
حواله مي دهند اما چه نهادي مســئول نظارت بر بازار است؟ 
آيا بازرسان سازمان حمايت، بازرســان اتحاديه هاي صنفي 
يا هر نهاد ديگــري كه بايد بر بــازار نظارت كننــد و منافع 
مصرف كنندگان را مورد حمايت قــرار دهند، وظايف خود را 

به درستي انجام مي دهند؟

افزايش تقاضا و كاهش ذخاير، علت گراني گوشت 
است

رئيس اتحاديه گوشت گوسفندي توپ افزايش قيمت گوشت 
را به زمين افزايش تقاضا مي اندازد و به »كسب وكار« مي گويد: 
با توجه به اينكه در روزهاي پاياني سال 93 قرار داريم، دام هايي 
كه در اين ســال پرورش يافته بودند، به تدريج به بازار عرضه 
شده اند و اكنون اين دام ها رو به اتمام هستند. از طرفي تقاضا 
براي گوشت در ايام پايان سال بالا مي رود و نهايتا قيمت سير 
صعودي مي گيرد. به گفته علي اصغر ملكي تنها عرضه بيشتر 
مي تواند قيمت را پايين بياورد كه با توجه به كاهش ذخاير اين 

امكان وجود ندارد. ملكي پيش بيني مي كند قيمت گوشت تا 
ارديبهشت ماه كه عرضه هاي بعدي به بازار وارد شود و تقاضا 

هم دوباره به روال قبل برگردد در محدوده فعلي باقي بماند. 

سود 50 درصدي دلالان گوشت ظرف 48ساعت
سعيد سلطاني سروستاني، رئيس اتحاديه سراسري دامداران 
معتقد اســت دام – هم گاو و هم گوســفند- به اندازه كافي 
در كشــور وجود دارد و هيچ كمبودي در اين زمينه نيســت. 
سلطاني سروستاني به »كسب وكار« مي گويد: دست اندركاران 
دامپروري مي دانند كه حتي در اين ايام كه پايان سال است و 
گوشت هم گران شده بازهم دام ها روي دست دامداران كشور 
مانده است و به قيمت مناسب از آنان خريداري نمي شود. وي 
با بيان اينكه دلالان در مناسبت ها شرايط را به گونه اي جلوه 
مي دهند كه كمبود گوشــت وجود دارد، گفت: قيمت خريد 
گوشت قرمز از دامداران از ابتداي سال  تاكنون تغيير چنداني 
نكرده و حتي در برخي موارد كاهش نيز داشته است. دامدار 
براي پرورش دام ســبك بيش از 4ماه و براي پرورش گوساله 
يك ســال وقت صرف مي كند و با اين حال به 1۰ درصد سود 
قانع است درحالي كه كل اتفاقاتي كه براي دام در طول مدتي 
كه از دامدار گرفته و به دست مصرف كننده رسانده مي شود، 
مي تواند در طول 4۸ ساعت انجام شود و برخي افراد ظرف اين 

4۸ ساعت حدود 5۰ درصد سود مي كنند. 

تغييرات قيمت طبيعي است
معاون وزير جهاد كشــاورزي گفت: شرايط توليد گوشت قرمز 
باثبات، عرضه به اندازه كافي و تغييرات ايجاد شــده مربوط به 
حلقه هاي واسط و شرايط بازار است. حســن ركني ضمن رد 
مباحث مطرح شده مبني بر اينكه كمبود دام سبب گراني قيمت 
گوشت قرمز در بازار شده اســت، اظهار داشت: جمعيت دامي 
كشور بسيار زياد اســت و ما دام هاي پرواري زيادي نيز آماده 
عرضه به بازار داريم. وي در گفت وگو با مهر با بيان اينكه بيش 
از 9۰ درصد نياز كشور به گوشت از طريق توليد داخلي و بخش 
اندكي از طريق واردات انجام مي شود، افزود: واردات نيز به اندازه 
كافي پيش بيني شده است، ضمن اينكه در بازار داخلي ما با مازاد 
توليد هم در دام سبك و هم در دام سنگين مواجه هستيم و هيچ 
مشكلي در زمينه عرضه گوشت قرمز وجود ندارد. معاون وزير 
جهاد كشاورزي درباره علل افزايش قيمت گوشت قرمز در بازار 

اضافه كرد: طبيعتا روند عرضه و تقاضا در طول سال تغييراتي 
دارد و هميشه يكسان نيســت، معمولا در روزهاي پاياني سال 
تقاضا در بازار مصرف بالا مي رود و همين موضوع ســبب ايجاد 

تغييرات قيمتي مي شود كه اين امري طبيعي است. 

مردم خواستار نظارت بر قيمت ها هستند
در مقابــل مديرعامل اتحاديه سراســري دامــداران بر اين 

باور اســت كه افزايش قيمــت كالاها و ازجمله گوشــت در 
مناسبت هاي مختلف از جمله ايام نوروز روال درستي نيست 
و در همه جاي دنيــا، زماني كه تقاضا بالا مــي رود، قيمت ها 
كاهش مي يابد و اين امري منطقي است، چراكه وقتي حجم 
معامله افزايش مي يابد، ســود بيشــتري حاصل مي شــود. 
مردمي هم كه بايد گوشت شب عيدشان را با قيمت هايي كه 
فقط دلالان را خوشــحال مي كند، بخرند از اين وضع ناراضي 

 هســتند و مي خواهند قيمت ها توســط نهادهــاي نظارتي 
كنترل شود. 

براي تكميل اين گزارش به چند قصابــي مراجعه كرديم و از 
آن ها پرسيديم آيا بازرسان ســازمان حمايت يا اتحاديه هاي 
صنفي بــر قيمت هاي آن هــا نظارتي مي كننــد؟ همه آن ها 
 جواب دادنــد قيمت هــاي آن ها مرتبا توســط بازرســان 

كنترل مي شود.

 قيمت گوشت در ايام پايان سال مردم را گله مند كرد

سودگرانيگوشتدرجيبدلالها

روزي قارچ هاي وحشي و خودبارور فقط 
در غارها و دشت ها مي روييدند و كمياب 
و گرانبها بودند؛ قارچ در مصر باستان يك 
غذاي اشرافي به حســاب مي آمد و افراد 
عادي از خوردن آن محــروم بودند و در 
چين هم گياه مقدسي بود و در مراسم مذهبي استفاده مي شد. اما 
امروزه اين گياه اهلي و خانگي شده است. ديگر هركسي مي تواند 
در فضاي اندكي از خانه ا ش براي مصرف خانگي يا فروش اقدام به 

كشت قارچ كند. 
امروزه بحث مشاغل خانگي بالا گرفته اســت و شغل هاي زيادي 
براي انجام در خانه پيشنهاد مي شود. يكي از اين شغل ها پرورش 
قارچ است. هميشه در انجام هر كاري مساله درآمد آن مطرح است 
كه رابطه مستقيم با مصرف كننده دارد. در سال هاي اخير با آگاهي 
مردم از خواص قارچ و مفيد و سالم بودن آن، مصرف و به تبع آن نياز 
به توليد قارچ  رو به افزايش است. يكي از راه هاي توليد قارچ، كشت و 
پرورش در منزل است. افراد مشغول به كشت خانگي قارچ با پرورش 
آن در خانه نه تنها خود را از خريد قارچ و صرف هزينه بي نياز كرده اند 

بلكه توانسته اند از اين راه كسب درآمد هم بكنند. 

  ابزار توليد قارچ خانگي
معصومه هديه لو، پرورش دهنده قارچ خانگي در گفت وگو با »كسب 
و كار« در رابطه با شغلش مي گويد: هزينه توليد هر كيلو قارچ بين 
5۰۰ تا ۸۰۰تومان است، در حالي كه قيمت فروش هر كيلو قارچ 
بين 4 تا 6هزار تومان است. در اصل مهم ترين هزينه توليد اين نوع 
كشت خريد كمپوست است. بعد از آن قارچ هاي در حال رشد تنها 

به دما، نور و آب نياز دارند. 
وي مي افزايد: روش هاي مختلفي براي كشت قارچ وجود دارد مثل 
كشت در كيسه، قفســه هاي فلزي، در بطري يا حتي كشت روي 
ضايعات كاغذ و چوب. من از روش كيسه اي استفاده مي كنم. اين 
روش از لحاظ اقتصادي بســيار مقرون به صرفه است، مواد اوليه 
مورد نياز اين كار كمپوست اســت كه كيلويي 5۰۰تومان هزينه 
برمي دارد. كمپوست ها را داخل كيسه هاي پلاستيكي مي ريزيم 
و در فضاي تاريكي به مدت 2هفته نگه مي داريم. من براي اين كار 
از زيرزمين خانه ام استفاده مي كنم. از اين مرحله به بعد  بايد روزي 
يكي، دو بار كيسه آب پاشي و در دماي 1۸ درجه نگهداري شود. اين 
پرورش دهنده خانگي قارچ درباره حجم توليد عنوان مي كند: اگر در 
طول پرورش قارچ مراقبت صحيح انجام شود و بازدهي مناسب را 
داشته باشــد، در طول 4۰ روز هر كيسه 7 تا ۸ كيلو قارچ مي دهد. 
در يك اتاق بزرگ به طول 9 و عرض 6/5 متر مي توان مساحتي در 
حدود صد متر مربع براي پرورش قارچ آماده كرد كه از اين ســالن 
در هر فصل برداشت مي توان استفاده كرد و به ۸ تا ۸5۰ كيلو قارچ 
دست يافت و چنانچه كاشت قارچ در جعبه هاي چوبي انجام شود، 
توليد محصول از اين ميزان تا حدي بيشتر خواهد شد و در سالني 

به ابعاد 9/5 و عرض 6/5 متر تعداد 1۸۰ جعبه جايگزين مي شود. 
هديه لــو توضيــح مي دهــد: بهره بــرداري از قارچ هــا هــر 
 15روز يك بــار انجــام مي گيــرد و ايــن برنامــه مــدت

2 تا 3ماه به طول مي انجامد. قارچ هاي چيده شده را به اتاق سرد و 

خنك انتقال داده و در اسرع وقت اقدام به درجه بندي آن مي كنم 
و قارچ هاي لك دار و ناقص و كج و ناجور را جدا كرده و براي مصرف 

شخصي استفاده و قارچ هاي سالم را به بازار عرضه مي كنم. 

  درآمد ميليونی  كشت خانگي قارچ
وي با اشاره به مسير پيشرفت كارش توضيح مي دهد: زماني كه 
اين كار را شروع كردم تنها هدفم مصرف خانگي بود. اما بعد از 
مدتي مسير كشت طوري پيش رفت كه توليد مازاد بر مصرف 
داشتم. قارچ هاي اضافي را به همســايه ها و آشنايان با قيمتي 
بسيار ارزان تر از بازار مي فروختم. اما به تدريج فروشم را وسعت 

دادم و با بازاريابي توانستم مشتريان دائمي پيدا كنم كه درآمد 
خوبي نصيبم كرد. در حال حاضر سود خالصم از توليد و فروش 
قارچ ماهانه ۸۰۰هزار تا يك ميليون تومان است. اين يعني سود 
1۰۰درصدي. به گزارش »كســب و كار« در توليد قارچ نقاط 
مثبتي وجود دارد كه توليد كننده مي تواند از آن بهره مند شود. 
به عنوان نمونه در سال هاي اخير شناخت مردم نسبت به فوايد 
قارچ از قبيل وجود ويتامين ها، پروتئين ها، موادمعدني و خواص 
ضدسرطاني آن موجب شده است تقاضاي قارچ افزايش يابد و 
حتي در سال هاي آتي سير صعودي داشته باشد و اين موضوع 
مي تواند فرصت مناســبي در اختيار توليد كنندگان قرار دهد. 

همچنين توليد كننده مي تواند در فضــاي كمتر حجم انبوهي 
قارچ توليد كند. 

  امكان كاهش هرچه بيشتر هزينه توليد
هديه لو با اشاره به نقاط مثبت صنعت كشت خانگي قارچ مي گويد: 
كشت اين محصول بسيار قابل انعطاف است؛ توليدكننده مي تواند 
براي توليد از مواد زايد كشاورزي از قبيل كلش گندم، كود مرغي و... 
استفاده و آن را به قيمت اندكي خريداري كند. اين موضوع باعث 
مي شود تا هزينه اوليه كاهش و سود حاصل افزايش يابد.  اين فعال 
حوزه كشت با اشاره به گسترش دادن حوزه فعاليتي اش مي افزايد: 

در اين زمينه مسائلي نيز وجود دارد كه توليدكنندگان در صورت 
فقدان توجه به آنها دچار چالش هاي فراواني خواهند شد. به عنوان 
نمونه يكي از اين چالش ها، هزينه تجهيز سالن ها و هزينه نگهداري 
آنهاست. توليدكننده درصورت فراهم كردن تجهيزات بايد به دنبال 
نيروي انساني مجرب باشد تا بتواند از تجهيزات تهيه شده صحيح 
استفاده كند و تمامي شرايط سالن را تحت نظر داشته باشد. حفظ 
پاكيزگي سالن توليد و حفظ بهداشت از سوي كارگران سالن توليد 
از اهميت ويژه اي برخوردار است. در حال حاضر من در حال ارزيابي 
تمامي جوانب هستم ولي تصميم جدي براي وسعت دادن به كارم 

دارم. 

با سرمايه كم، درآمد كسب كنيم

سود100درصديکشتخانگيقارچ



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2954 یک شنبه 17 دی ماه1402

گردشگری

كمپينگ ها امــروزه نقش 
مهمي در توسعه فعاليت هاي 
گردشــگري ايفا مي كنند. 
نقش كمپينگ ها در صنعت 
گردشــگري حداقل در 3 
سطح خود را نشان مي دهند؛ 
اقتصاد گردشگري، توزيع و پراكنش گردشگر در 
نقاط مختلف و ارائه چشم اندازهاي دائمي مناسب 
براي گردشــگر. اين ويژگي ها و خصوصيات بر 
نحوه آرايش فضايي، استقرار ابنيه و تاسيسات 
كمپينگ ها اثر مســتقيمي مي گذارد. امروزه 
با توجه بــه اهميت ســاماندهي فعاليت هاي 
گردشگري وبدنبال آن  ســرمايه گذاري ها و 
تامين رفاه گردشگران، ارائه نوعي شاخص بندي 
نسبي براي ســطح بندي كمپينگ ها ضروري 
به نظر مي رســد. با وجود گذشت چندين دهه 
از شــكل گيري كمپينگ ها، هنوز در كشور ما 
چندان به اقتصاد و رونق كسب وكارهاي مربوط 
به اين حوزه پرداخته نشــده است. همچنين 
به دليل ظرفيت بالاي كشور از نظر امكان جذب 
گردشگران خارجي و همچنين روند رو به رشد 
تقاضاي ســفر، ضرورت برنامه ريزي و طراحي 
چنين فضاهايي به شــدت احساس مي شود. از 
طرف ديگر با توجه به سابقه تاريخي كشورمان 
در حوزه فضاهاي اقامتي براي اسكان مسافران و 
گردشگران، مي توان از اين پتانسيل در بازتوليد 
اين فضاها به زبان امروز بهره جست. البته از اين 
نكته هم نبايد غافل شــد كه نهادينه 

كردن فرهنگ استفاده از كمپينگ ها نيازمند 
آموزش و اطلاع رساني جامع به گردشگران است. 

   اثرات كمپينگ ها بر صنعت گردشگري
سطح بندي كمپينگ ها از يكســو بر برنامه ريزي 
كالبدي اثر مستقيمي می گذارد و پيش بيني خدمات 
و امكانات را تا حدود زيادي اســتاندارد مي كند و 
از ســوي ديگر با توجه به اهداف سفر و جاذبه هاي 
گردشــگري پيرامون، موجب ارتقاي سطح رفاه و 
برنامه ريزي گردشگري مي شود. بنابراين با توجه 
به ويژگي صنعت گردشگري كه اساسا تقاضامحور 
است و ســليقه و ديدگاه مشتري بر رونق جاذبه ها 
و امكانــات پيش بيني شــده مي افزايد، ضروري 
است برنامه ريزي كالبدي هرچه بيشتر به نيازها و 
تقاضاهاي گردشــگران نزديك شود زيرا جاذبه و 
امكاناتي كه متناسب با نياز گردشگر نباشد در عمل 
به سرمايه گذاري راكد و زيان ده تبديل مي شود و 
دچار اثر فزاينده تبليغاتي منفي مي شــود. در اين 
زمينه مجتبي گهستوني، كارشناس گردشگري به 
»كســب وكار« گفت: همه استان هاي كشور داراي 
جاذبه ها و توانمندي هاي بي شــماري در صنعت 
گردشگري هســتند اما از اين توانايي ها استفاده  
نمی شود و متاسفانه اين صنعت در وضعيت خوبي قرار 
ندارد. وي ادامه داد: به همين دليل گردشگراني كه به 
كشور وارد مي شوند در بسياري مواقع بدون آشنايي 
با جاذبه هاي طبيعي ايران از كشور خارج مي شوند 
و متاســفانه ما نمي توانيم آنطور كه بايد و شــايد 
جاذبه هاي خود را به گردشگران خارجي بشناسانيم. 
وي افزود: رفتن به طبيعت و گشــت وگذار و 

پهن كردن يك فرش را نمي تــوان طبيعت گردي 
ناميد بلكه بايد بتوان از تمــام امكانات موجود و 
جاذبه هاي اين صنعت استفاده كرد. گهستوني در 
زمينه وجود كمپينگ ها در ايران و ميزان استفاده 
از آن گفت: وجود كمپينگ ها در ايران بسيار مفيد 
است اما فرهنگ استفاده از آن هنوز وجود ندارد و 
كمپينگ هاي موجود با استانداردهاي لازم بسيار 
فاصله دارند. براي مثال در خوزستان كمپينگ هايي 
وجود دارد اما هيچ گردشــگري از آنها اســتفاده 
نمي كند. وي دليل اين امــر را عدم مديريت ثابت و 
بومي دانست و افزود: در اين مورد سرمايه گذاري هاي 
بسياري صورت مي گيرد اما به دليل سوء مديريت، 
هنوز نياز هاي گردشگراني كه براي اسكان مي آيند 
شناسايي نشده و استقبالي هم صورت نمي گيرد 
و تمام اين مراكز بلا استفاده مانده اند. اين امر تاثير 
مستقيمی بر كم شدن تعداد گردشگران مكان هاي 
ديدني كشــور دارد. از ســوي ديگر حر منصور 
 عبدالملكي فعال محيط زيست و طبيعت گرد درباره 
شــرايط برگزاري كمپينگ ها گفت: آژانس هاي 
تورگردان زماني از كمپينگ استفاده مي كنند كه هيچ 
نوع امكان اقامتي ديگري وجود نداشته باشد. مثلا در 
جايي كه امكان تاسيس اقامت گاه دائمي وجود ندارد، 
اين آژانس ها براي سفرهاي خود گزينه كمپينگ را 
در نظر مي گيرند. وي در رابطه با تاثير كمپينگ ها 
روي محيط زيست عنوان كرد: از آنجا كه مكان هاي 
گردشگري زيادي در ايران وجود دارد -كه در صورت 
تاسيس اقامتگاه دائمي، روي محيط زيست آن ناحيه 
تاثير زيادي مي گذارد- كمپينگ هاي مي توانند راه 
جايگزين تورگردانان براي سفر به اين مناطق باشند 

كه با موقتي بودن آنها تغييري در شرايط اقليمي آن 
ناحيه ايجاد نمی شود. 

   3 ركن اساسي در گردشگري 
گردشگري فعاليتي همراه با نيازهاي روزمره انساني 
اســت. به عبارت ديگر در گردشــگري آسايش، 
بهداشت، امنيت، لذت، تفرج و برنامه ريزي به طور 
مشــترك و در كنار يكديگر وجــود دارند. ضعف 
خدمات در هر بخش موجب احساس نارضايتي در كل 
فعاليت گردشگري می شود و در مواردی كمبودهاي 
محسوس به اســاس رضايت گردشگر و تقاضاي 

گردشگري آسيب جدي  وارد مي سازد. 
به عبارت ديگر هر يك از عوامل زيستي اجتماعي 
گردشــگر، بخش مهمي از فعاليت گردشگري و 
بهبود برنامه ريزي گردشگري هســتند. از اين رو 
عناصر مرتبط با زيست اجتماعي در آسايش فضاي 
كمپينگ ها بايد به طور كامل ديده و پيش بيني شوند. 

   تعداد كمپينگ هاي ايران
بر اساس آمارهاي موجود كه نوروز 93 منتشر شد، 
حدود 461 كمپينگ روستايي با هدف جذب گردشگر 
در كشور ايجاد شده كه در اين كمپينگ ها به نوعي 
نمايشگاهی از دستاوردهاي محلي به نمايش گذاشته 
شده بود تا مسافران در خلال سفر خود با سازه هاي 
فكري، ديني، مذهبي و سلايق محلي روستاييان 
هم آشنا شــوند. اميد مي رود با تاكيد دولت تدبير 
و اميد بر رونق هرچه بيشــتر صنعت گردشگري، 
 بتوانيم پيشرفت هاي چشــمگيري در اين صنعت 

داشته باشيم. 

گزارش »كسب وكار« از دلايل رونق نيافتگي اتراق گردشگران در ايران 

كمپينگهايبيسرپناه



7

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2954 یک شنبه 17 دی ماه

استان ها

مدیرعامل شرکت گاز مازندران اعلام کرد:
رایگان شــدن قبــض گاز و 
دریافت پاداش به شرط کاهش 

۱۰ تا ۳۵ درصدی مصرف
 مدیرعامــل شــرکت گاز مازنــدران اعلام 
کرد: در صورتی کــه مشــترکان گاز از ۱۶ 
آذر تا ۱۵ اســفندماه در مقایســه بــا دوره 
مشــابه ســال قبل، بین ۱۰ تــا ۳۵ درصد 
صرفه جویی کننــد، نه تنها هزینــه ای برای 
قبــض گاز پرداخــت نخواهند کــرد، بلکه 
 مبلغی نیز به عنــوان پــاداش صرفه جویی 

دریافت می کنند.
 به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان 
مازندران؛ قاســم مایلی رســتمی در جلسه 
کمیته انرژی و مدیریت ســوخت زمستانی 
اســتان مازندران با تاکید بر پایداری جریان 
گاز و صرفــه جویــی در مصــرف، اظهــار 
کرد: ما باید بــا توجه به رســالتی که داریم 
 از مصارف غیرضــرور و مصرفانه جلوگیری 

می کنیم.
 وی افزود: این نیاز سازمان هست که یک متر 
مکعب صرفه جویی کنیم و ما هشــدارهای 
لازم را از فروردیــن امســال تاکنــون بــه 
صورت مرتب با ارســال پیامک و با اخطار در 
صورتحساب های صادره به کلیه ادارات، اماکن 
مذهبی، ورزشــی و آموزشــی اعلام کردیم 
 و امیدواریم که این بخش هــا صرفه جویی 

را رعایت کنند.
 مدیرعامل شرکت گاز مازندران، خاطرنشان 
کرد: ما قطعا برای اینکه سیاست های بخش 
صرفه جویی رعایت شــود، سیاســت های 
 تشــویقی را نیــز در قبض هــا اعمــال 

کردیم.
 مایلی رســتمی تأکید کــرد: در صورتی که 
مشــترکان گاز صرفه جویی کننــد، نه تنها 
هزینــه ای پرداخــت نخواهند کــرد، بلکه 
مبلغی نیز به عنــوان پــاداش صرفه جویی 
دریافت می کنند و در قبض خود مشــاهده 
خواهنــد کرد؛ مثــلًا اگر یک مشــترک در 
مازنــدران، یک بخــاری منزل خــود را که 
همواره روشــن اســت به مدت 4 ساعت در 
 روز خامــوش کنــد، بی شــک شــامل این 

پاداش می شود.
 وی افــزود: یارانــه بعضــی از مشــترکین 
موجب شــده اســت تا مقداری با محاسبه 
قیمت ارزان گاز، آن اثــری را که باید بگذارد 
نمی گــذارد؛ ولی انتظــار داریم کــه مردم، 
گازی که از هزاران کیلومتــر آن طرف تر به 
سمت استان سرازیر می شود و بسیار هزینه 
 ســنگینی را برای دولت دارد، صرفه جویی 

کنند.
 مدیرعامل شرکت گاز مازندران، با بیان اینکه 
قیمت گاز تقریبا یک دهــم هزینه واقعی آن 
محاسبه می شــود؛ اعلام کرد: صرفه جویی 
نیازمند فرهنگ سازی وسیع در میان جامعه 
و خانواده ها است و فرهنگ استفاده از مصرف 
و دمای آسایش ۱۸ درجه را باید رعایت کنیم.
 وی اشــاره کرد: از ادارات و ســازمان ها نیز 
انتظــار داریم کــه حتمــا هزینــه کنند و 
موتورخانه هــای خــود را هوشــمند کنند 
 و یــک ســاعت قبــل از تعطیلی دســتگاه 

را خاموش نمایند.
 مایلــی رســتمی تصریــح کــرد: در میان 
اداراتی که برای آنــان اخطاریه صادر کردیم، 
متاســفانه ۱۵۰ اداره مصرف بهینــه گاز را 
رعایــت نکردند و در نهایت ناچــار به قطعی 
 گاز ایــن ادارات علیرغــم اخطــار چندین 

باره شدیم.
 وی عنوان کرد: به ویلاهــا و خانه های خالی 
فاقد ســکنه نیز اخطار دادیم که متاسفانه به 
دلیل عدم توجه، گاز بیــش از ۵ هزار و ۵۰۰ 
واحد ویلا و خانــه خالی از ســکنه نیز قطع 

کردیم.
مدیر عامل شرکت گاز مازندران، اذعان کرد: 
این ویلاها علیرغم اینکه کسی در آن سکنی 
نداشت اما موتورخانه و تاسیسات گرمایشی 

آنان روشن بود.
 وی یــادآور شــد: تاکنــون قطعــی گاز 
در مــورد خانگــی، نانوایــی، تجــاری، 
کشــاورزی، به خصــوص مشــترکین جز 
 زیر دو هــزار و ۵۰۰ متر مکعب در ســاعت 

نداشتیم.
 مایلی رستمی متذکر شد: کوره های آجرپزی 
و یا همان سنتی بسیار بسیار پرمصرف هستند 
و بهره وری آنان زیر ۲۰ درصد اســت که در 
حال ســوق این واحدها به سمت تکنولوژی 

هستیم.

خبر

شــهردار قــدس از آماده 
شدن چمن ورزشگاه ۲۵ 
هزار نفری شــهدا جهت 
برگزاری مسابقات ورزشی 

از سال آینده خبر داد.
شــهر قدس-زهرا قره باغی-کســب و کار: سعید 
شهلی با اشاره به طرح توســعه مجموعه ورزشی 
شهدا گفت: یکی از کلان پروژه های عمرانی که در 
دوره ششم مدیریت شهری در دستور کار شورای 
اسلامی و شهرداری قدس قرار گرفت، طرح توسعه 
ورزشگاه شهدا بود که طی دو سال اخیر پروژه های 
مختلفی به منظور ارتقای کیفی زیرســاخت های 
موجود و احداث زمین های ورزشــی جدید در دل 
این مجموعه اجرایی شده و این ورزشگاه را به یک 

مجموعه ورزشی کاملا مجهز تبدیل نموده است.
وی افزود: کیفیت پایین چمن طبیعی زمین اصلی 

مجموعه ورزشی شهدا موجب شــد زمستان سال 
گذشته عملیات استانداردسازی و تعویض این چمن 
در دستور کار شــهرداری قرار گیرد. این پروژه که از 
سیستم گرمایش از کف و آبیاری هوشمند بهره  می برد، 
در مراحل پایانی قرار دارد و در ابتدای سال آینده به 
بهره برداری خواهد رسید. شهردار قدس اظهار کرد: 
همچنین بهسازی پیست تارتان و بازسازی و تجهیز 
سکوها و دیگر امکانات رفاهی و خدماتی این ورزشگاه 
تا ابتدای سال آینده انجام خواهد شد تا این مجموعه در 
بهترین شرایط ممکن از مسابقات ورزشی میزبانی کند.

شهلی با اشاره به دیگر پروژه های عمرانی مجموعه 
ورزشی شــهدا، گفت: اجرای پروژه هایی همچون 
زمیــن والیبال و فوتبــال ســاحلی، زمین چمن 
مصنوعی شــماره ۳، مجموعه ورزشی جانبازان و 
معلولین و سالن ورزشی سرپوشیده چندمنظوره 
نیز در این مجموعه انجام شــده است که مجموعه 
ورزشی شــهدا را به یک مجموعه ورزشی مطرح و 

مجهز در سطح کشور تبدیل خواهد کرد.

شهردار قدس:

استادیوم شهدا سال آینده آماده برگزاری مسابقات است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی تبریز تاکید کرد ؛
لزوم توسعه و ترویج گردشگری 

سلامت بین ایران و ترکیه
روح اله عبدالعلی زاده – تبریز ؛رئیس دانشگاه 
علوم پزشــکی تبریز بر لزوم توسعه و ترویج 
گردشگری سلامت بین ایران و ترکیه تاکید 

کرد.
 بهمن نقی پور در دیدار سر کنسول جمهوری 
اسلامی ایران در استانبول ترکیه اظهار کرد: 
دیپلماســی علمی یکــی از مهمترین بحث 
ها در سطح جهان اســت که به عنوان اولین 
قدم در ارتباطات بین الملل مطرح است چرا 
که با برقراری دیپلماســی علمی دیپلماسی 
 فرهنگــی، ورزشــی، هنری و سیاســی نیز 

تحقق می یابد.
وی با بیان اینکه دانشگاه علوم پزشکی تبریز 
یکی از سه دانشگاه برتر علوم پزشکی کشور 
در حوزه های آموزشــی، پژوهشی، درمانی، 
فنی و تحقیقاتــی، غذا ودارو، بهداشــت و... 
اســت گفت: امســال در رتبه بنــدی تایمز 
دانشگاه علوم پزشکی تبریز در بین دانشگاه 
 های علوم پزشــکی کشــور در رتبه اول قرار 

گرفته است.
نقی پور ادامه داد: ما در دیپلماســی علمی به 
عنوان سربازان این نظام وظایف خود را انجام 
دادیم و همکاری ما با کشــورهای خارجی و 
دانشــگاه های بین المللی روند رو به رشدی 

داشته است.
وی ادامه داد: دانشــگاه علوم پزشکی تبریز 
به عنوان دبیرخانه دائمی اتحادیه دانشــگاه 
های علوم پزشــکی اوراســیا انتخاب شــده 
است و دانشگاههای علوم پزشــکی ایغدیر، 
 چاپــا و جــراح پاشــا عضــو ایــن اتحادیه 

شدند.
نقی پور آمادگی خود را به عنــوان بازوهای 
علمی این نظــام برای ارتباطــات علمی دو 
طرفــه  از جمله تبادل اســتاد و دانشــجو، 
ایجاد اقامتــگاه رایگان برای دانشــجویان و 
اساتید، اســتفاده از توانمندی های علمی و 
عملی شــرکت های دانش بنیــان، خدمات 
درمانی تخصصی و فــوق تخصصی، تولیدات 
صنایــع غذایــی ودارویی، صــادرات، ایجاد 
مگاهاسپیتال،توســعه گردشگری سلامت و 
... اعلام و اظهار امیدواری کرد این ارتباطات 
 بتوانــد تســهیل کننــده تبــادلات علمی 

دو کشور باشد.
احمــد محمــدی سرکنســول جمهــوری 
اسلامی ایران در اســتانبول ترکیه  نیز گفت: 
کشــور ایران به دلیل اشــتراکات مذهبی و 
فرهنگی نزدیکی که با کشور ترکیه دارد می 
توانند به عنوان یک کشــور دوســت و برادر 
 ارتباطات ســازنده ای با این کشــور داشته 

باشند.
وی ادامــه داد: دانشــگاه هــای ایــران و به 
خصوص دانشــگاه علوم پزشــکی تبریز به 
لحاظ جایگاه علمی و پزشکی در رتبه بندی 
های کشــوری و جهانی در دیپلماسی خارج 
 از کشــور همیشــه مایه افتخــار و مباهات 

ما بوده اند.
سرکنســول جمهوری اســلامی ایــران در 
اســتانبول با بیان اینکه گردشکری سلامت 
بین دو کشــور باید به جدیت ترویج شــود 
ادامه داد: تبادل بیمــار و صادرات دارو، بحث 
های آموزشــی، فرهنگی و تبادل اســتاد و 
دانشــجو و ... از اولویت های کاری ما خواهد 
بود و آمادگی خود را جهت افزایش و توسعه 
همکاری های علمی بین دانشگاه های علوم 
پزشکی با همکاری و هماهنگی  رئیس محترم 
 نمایندگــی وزارت امــور خارجــه در تبریز

 اعلام می کنیم.
در ادامه جلســه معاونان، مدیران و روســای 
هر یک از واحدهای دانشــگاه علوم پزشکی 
تبریــز گزارشــی از توانمندی هــای واحد 
های خــود را ارائــه کــرده و آمادگی خود 
را برای هــر گونه همکاری علمی مشــترک 
 بین دو کشور و دانشــگاههای علوم پزشکی

 اعلام کردند.
خداداد خــدادادی مدیــر امور بیــن الملل 
دانشگاه علوم پزشکی تبریز نیز در این جلسه 
ضمن ارائه گزارشــی از افتخــارات و جایگاه 
دانشگاه علوم پزشــکی تبریز در رتبه بندی 
های کشــوری و جهانی گفت: پتانسیل های 
 علمی زیادی برای ارتباطات بین دو کشــور 

وجود دارد.
وی آمادگی این مدیریــت را برای هماهنگی 
های لازم و ایجاد افزایــش ارتباطات بین دو 

کشور اعلام کرد.

اخبار

سیدحســین درویشــی مدیرکل آموزش فنی و 
حرفه ای مازندران، تفاهم نامه دو جانبه همکاری 
آموزشــی با ابراهیم حیدری جناسمی مدیرکل 

اوقاف و امور خیریه استان، امضاء کردند
. به گزارش روابط عمومی و مرکز اطلاع رســانی 
اداره کل آمــوزش فنی و حرفــه ای مازندران، با 
اســتعانت از درگاه احدیت و در سالی که از سوی 
مقام معظم رهبــری )مدظله العالــی( به عنوان 
سال مهار تورم،رشد تولید نام گذاری شده است 
و به منظور هم افزایی ظرفیت های آموزش فنی 
و حرفــه ای و اداره کل اوقاف و امــور خیریه در 

راســتای حمایت و هدایت جوانان به اشــتغال و 
کارآفرینی، این تفاهم نامه بین اداره کل آموزش 
فنی و حرفه ای استان مازندران و اداره کل اوقاف 
 و امور خیریه استان مازندران برای مدت یکسال 

منعقد میگردد. 
این تفاهــم نامــه دارای 9 مــاده، ۲۸ بند و یک 
تبصره بوده که با توافق طرفین به امضاء رســید، 
و اهدافی همچون توســعه مهارت هــا، توانمند 
 ســازی کارآموزان، بــا آموزش هــای مهارتی،

 نیازســنجی، برنامه ریزی و اجــرای دوره های 
آموزشی مهارتی در بخشــهای مختلف خدمات، 
صنعت، فرهنــگ و هنر و کشــاورزی به منظور 
ایجاد اشتغال در بســتر ظرفیت های موقوفات و 
بقاع متبرکــه، ایجاد فرهنــگ و هدایت واقفین، 
اصحاب وقف و بقــاع متبرکه بــه عرصه مهارت 
آموزی و اشتغال جوانان، حمایت از جوانان مهارت 
آموختگان جویــای کار، ترویج فرهنگ ســنت 
حسنه وقف در میان فعالان عرصه مهارت آموزی 
 و نخبگان مهارتی، مورد تایید طرفین می باشــد 

را دنبال می کنــد.  از جمله تعهــدات اداره کل 
آمــوزش فنــي و حرفــه اي مازنــدران در این 
تفاهــم نامــه، برنامه ریــزی و اجــرای آموزش 
 مــورد نیــاز بــر اســاس فهرســت و محتوای

 اســتاندارد های مهارتی فنی و حرفه ای، بررسی 
نیازهای آموزشــی اعلام شــده از ســوی اوقاف 
و امور خیریه بــه منظور امکان ســنجی، برنامه 
ریزی آموزشــی، اولویت بندی و اجــرای دوره 
های آموزشــی برای افراد معرفی شــده از سوی 
اوقــاف و امور خیریــه برنامه ریــزی، برگزاری، 
 نظارت بر دوره های آموزشی مورد توافق طرفین 
تفاهم نامه بر اساس مدل های نیازسنجی آموزشی 
جامع، اشتغال محور و آینده نگر و مطابق با ضوابط، 
صدور گواهینامه مهارت برای قبول شــدگان در 
آزمون های پایان دوره استاندارد بر اساس قوانین 
و مقررات اداره سنجش و ارزش یابی مهارت فنی و 
حرفه ای، صدور گواهی شرکت در دوره در صورت 
 برگزاری دوره های آموزشی مطابق با دستورالعمل

 مهــارت آموزی ویــژه، بیمه مســئولیت مدنی 

شــرکت کنندگان در دوره آموزشی در کارگاهها 
و فضاهای آموزشــی مراکز آموزش فنی و حرفه 
ای )مطابق با بیمه کارآموزان مراکز فنی و حرفه 
ای(، بررســی صلاحیــت فنی و فــردی مربیان 
معرفی شده از سوی اوقاف و امور خیریه، )فنی و 
 حرفه ای هیچ گونه تعهدی به ایجاد رابطه کاری 
و اســتخدامی با مربیان مربی شــده از ســوی 
اوقــاف و امــور خیریــه را نخواهــد داشــت(، 
 معرفــی مهــارت آموختــگان و کارآفرینــان 
جویای کار بــه اوقاف و امور خیریــه جهت بهره 
منــدی از طرح هــای اشــتغال زایــی اوقاف و 
امور خیریه و اماکــن متبرکــه، معرفی مهارت 
آموختــگان داوطلــب به عنــوان خــدام فنی 
و تاسیســاتی به اوقاف و امور خیریــه، برگزاری 
نمایشــگاه محصولات و خدمات آموزشی فنی و 
حرفه ای و کارگاههای آموزشــی کوتاه مدت در 
ایام مشخص در اماکن مذهبی به منظور آشنایی 
 مردم با خدمات مذکور بر اساس قوانین و مقررات 

مربوطه می باشد. 

  ایــلام- پرویز ایدون گفت:ســهمیه ســوخت 
تراکتورداران براســاس میزان فعالیت وســطح 
زیرکشــت موردتایید ســازمان جهادکشاورزی 
شهرستانها تعلق میگیرد وشــرکت ملی پخش 
فروآرده های نفتی درمیزان ســوخت تایید شده 

نهایی تراکتورداران دخالتی ندارد 
وی با توجه به اعتراض جمعی از تراکتورداران در 

خصوص کاهش ســهمیه نفتگاز، گفت : سهمیه 
سوخت در بخش کشاورزی با توجه به سطح زیر 
کشت اعلام شده توسط سازمان جهاد کشاورزی 
برای هر شهرســتان بصورت تجمعی تخصیص 
یافته و در اختیار ســازمان جهاد کشاورزی قرار 
گرفته است ومیزان سوخت تایید شده به ازای هر 
تراکتور بر اساس میزان فعالیت و سطح زیر کشت 

مورد تایید سازمان جهاد کشاورزی شهرستان ها 
می باشد.  مدیر شرکت پخش فراورده های نفتی 
منطقه ایلام  اظهار  داشت : بر این اساس شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی در میزان سوخت 
تایید شده نهایی تراکتورداران دخالتی نداشته و بر 
اساس عدد اعلامی از سوی جهاد کشاورزی نسبت 

به تایید درخواست ها اقدام می نماید.

صاحبان مجوزهای قدیمی و کاغذی 
کسب و کار با ارائه سریال کارت ملی، 
شناسه پروانه و کد پستی محل کسب 
می توانند از درگاه ملی مجوزها مجوز 

الکترونیکی دریافت نمایند.
آن دســته از کســبه محترم که برای 

دریافت مجــوز الکترونیکــی نیاز به 
راهنمایی دارند، می توانند از اشخاص 
معتمد و آشــنا به کار بــا رایانه کمک 
بگیرند و یا به اتحادیه صنفی مربوطه 
مراجعه نمایند. از آن دســته از فعالان 
صنفی که تاکنون پروانه نداشــته اند 

نیز دعوت می شود با ثبت درخواست 
در درگاه ملی مجوزها، به راحتی و طی 
۳ تا 7 روز، پروانه کسب دریافت کنند.

تهمتن عبداللهی افزود فعالان اقتصادی 
که از وزارتخانه های جهادکشــاورزی، 
ارتباطات و فــن آوری اطلاعات، میراث 

فرهنگی گردشــگری و صنایع دستی، 
وزرش و جوانان، سازمانهای ملی استاندارد 
و انرژی اتمی نیز مجوز گرفته اند، می توانند 
با مراجعه به درگاه ملــی مجوزها، بطور 
غیرحضوری و رایگان مجوز الکترونیکی 

)شناسه یکتا(دریافت کنند.

سپیده خورسی.ســمنان: به مناسبت  فرا رسیدن 
چهارمین سالروز شهادت سردار سپهبد شهیدحاج  
قاسم سلیمانی نشست تخصصی "مکتب سلیمانی 
ملت حســینی" روز سه شــنبه ۱۳دی ماه سال 
جاری با حضور امید رضا ستاری، حجت الاسلام و 
المسلمین محرم بیابانی سرپرست نهاد نمایندگی 
مقام معظم رهبری در دانشــگاه، علــی خالقیان 
سرپرســت معاون فرهنگی دانشــجویی، مدیران 
ستادی، مســئولان و جمعی از کارکنان در سالن  

ستاد مرکزی سالن امام جواد ) ع ( برگزار شد.
امید رضا ستاری به  عنوان ســخنران این مراسم، 
بیان کرد:سردار شهید سلیمانی نماینده یک پدیده 

منطقه ای و بین المللی در مبارزه با ظلم و استکبار 
بود و کارنامه او در خط مقاومت و درگیری با آمریکا 
و اســرائیل و هم  پیمانان آنها در منطقه گواه این 
امر اســت. مقاومت یک اصل انسانی و ایمانی بوده 
و هرجایی که زور و ظلم باشــد مقاومــت نیز باید 
ظاهر شود و بر همین مبناست که راه و خط شهید 
سلیمانی و مکتب جهادی ایشان نه تنها در منطقه 
بلکه سراسر جهان گســترش یافته و ادامه خواهد 

داشت.
وی با تاکید بــر این  که با درک تمام این شــرایط 
معادلات قدرت در منطقه از سوی جبهه مقاومت 
تعیین می شــود، گفت: رژیم صهیونیســتی عملا 

شکست خورده این جنگ نابرابر است، دستور عقب 
نشینی به زبده  ترین نیروهای رژیم صهیونیستی از 
جنوب غزه خود نشان دهنده شکست صهیونیست 
 ها در این مصاف است. بنابراین منطقه شاهد تحول 
جدید در ظهور و بــروز قدرت برتــر یعنی جبهه 
مقاومت و شکست آمریکا و رژیم صهیونیستی و هم 

پیمانان آنان است.
ستاری بیان داشت:  دشــمنان با ترور سردار شهید 
حاج قاسم سلیمانی می خواستند به محور مقاومت 
ضربه بزنند و پروژه وحدت میادین را با هدف حذف 
مسئله فلسطین از بین ببرند. اما با گذشت چهار سال از 
شهادت سردار سلیمانی به همه ثابت شد آنچه که این 

فرمانده بزرگ مقاومت ساخته بود هرگز از بین نمی رود 
و محور مقاومت قدرتمند تر، با اراده تر و مصمم تر از قبل 
برای ریشــه کن کردن ظلم و ظالمان عمل می کند. 

امروز آزادی فلسطین نزدیک تر از هر زمانی است.

   ایلام - به مناسبت ســالروز ولادت دخت پیامبر 
اعظم )ص( حضرت فاطمه زهرا )س( و بزرگداشت 
مقام مادر و روز زن، در محــل نمازخانه مخابرات 

منطقه ایلام مراسمی برگزار گردید.
به گزارش روابط عمومی مخابــرات منطقه ایلام 
برگزاری مراسم تجلیل از مقام زن با حضور حجت 
الاسلام والمسلمین بسطامی امام جماعت مخابرات 
منطقه ایلام، مهنــدس نبی پور مدیــر مخابرات 
منطقه، معاون و مدیران و کارکنان مخابرات منطقه 

ایلام با حضور حداکثری برگزار گردید.

حجت الاســلام والمسلمین بســطامی با تبریک 
این مناســبت ارزنده به کارکنان خواهر شاغل در 
مخابرات منطقه، ســخنانی در خصوص شخصیت 
برجســته و ممتاز حضرت صدیقه طاهره فاطمه 
الزهرا )س( عنوان نمود، ایشان حضرت فاطمه زهرا 
)س( را معیار و تراز مومنانه زیستن، معرفی نمودند.

در ادامــه مراســم مهندس ســید شــهاب نبی 
پور مدیــر مخابــرات منطقــه ایلام بــا تبریک 
ایــن روز فرخنده، فرارســیدن میــلاد  حضرت 
فاطمه الزهرا )س(، مقام شــامخ مــادر و روز زن 

 را به همــکاران خواهر در مخابــرات منطقه ایلام 
تبریک گفتند.

مهندس نبی پور در این مراســم ویــژه از اهداف، 
کارهای انجام شده و برنامه ها و پروژه های در دست 

اقدام سخن گفت.
وی با اشــاره به پروژه ها و برنامه های آتی در پایان 
ســال ۱4۰۲ گفت عملیات اجرایی ۱7۶ کیلومتر 
فیبر نوری که با احتســاب الحاقیه تا ســقف 4۵۰ 
کیلومتر رســیده اســت، در قالب پروژه ارتباطات 
روســتایی فاز ۲، همچنین پوشش ارتباطات سیار 

روســتایی با تامین اعتبارات دولتی در حال انجام 
است.

انعقاد تفاهم نامه فی مابین اداره کل آموزش فنی و حرفه ای مازندران و اداره کل اوقاف و امور خیریه استان 

نشست تخصصی مکتب سلیمانی ملت حسینی 

برگزاری مراسم جشن میلاد و بزرگداشت روز زن و تجلیل از کارکنان خواهر در مخابرات منطقه ایلام

News kasbokar@gmail.com

مدیر شرکت پخش فراورده های نفتی منطقه ایلام: 

سهمیه سوخت تراکتورداران براساس میزان فعالیت وسطح زیر کشت تعلق می گیرد 

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان چهارمحال و بختیاری اظهار داشت:

دریافت  مجوز الکترونیکی از درگاه ملی توسط صاحبان مجوزهای قدیمی و کاغذی کسب و کار
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانند        گان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســرد        بير راه اند        ازي كرد        ه است. از اين رو 
شــما خوانند        ه محترم مي توانيد         از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صد        اي خود         را به گوش مســئولان 

برسانيد        . 

سهم ايران از ثروت د        نيا نامهبهسردبير
موسسه   2015 اكتبر  گزارش  طبق 
تحقيقاتي credit suisse، كل ثروت 
موجود          د         ر جهان شامل تمام د         ارایی های 
مالي )پول نقد، فلزات گرانبها و سهام 
)شامل  غيرمالي  اموال  و  بورس( 
زمين،  و  تجاري  و  منازل مسكوني 
ماشين آلات و هر آنچه بتوان روي آن 
 قيمت گذاشت،( حدود          250 تریليون

 د         لار است. 
از كل ثروت جهان حدود          86 تریليون 
آن یعني معاد         ل 34.3 د         رصد آن فقط د         ر 
كشور آمریكاست. بعد از آن كشور چين 
 با حدود          23 تریليون د         لار یعني حدود         

 9 د        رصد         د         ر جایگاه د         وم قرار د         ارد         . 
20 تریليون د         لار د         ر رد         یف  با  ژاپن 
 15.6 با  انگليس  آن  از  بعد  و  سوم 
تریليون د         لار. فرانسه با 12.6، آلمان 
با 12، ایتاليا با 10، كاناد         ا با 7، استراليا 
با 6، اسپانيا با 4، تایوان با 3.5 و كره 
د         لار  تریليون   3.5 با  نيز  جنوبي 
بعدي جایگاههاي  د         ر  ملي   ثروت 
 قرار د         ارند. با توجه به این گزارش 
 بيش از 90 د        رصــد         كل ثروت د         نيا به

 30 كشور اول این فهرســت تعلق 
د         ارد          و بقيه كشورهاي د         نيا د         رمجموع 
 كمتر از 10 د         رصد از ثروت جهان را

 د         ر اختيار د         ارند.
ایران با د         اشتن حدود          یــک د        رصد         از 
جمعيت جهان فقط حدود          0.1 د         رصد 
از ثروت د         نيا راد         ر اختيار د         ارد          و جزو 
به  رو  متوسط  د         رآمد  با  كشورهاي 
پایين محسوب می شــود         و مهم ترین 
ما  كه  است  این  جایگاه،  این  علت 
طولاني  تاریخ  د         ر  د         وره اي  هيچ  د         ر 
كشور توليد كننده ثروت نبود         هــایم 
مدیریتي  د         ورههاي  بهترین  د         ر  و 
خداد         اد         ي  ثروتهاي  از  فقط  كشور 
 موجود          د         ر كشور بــه صــورت بهينه 

استفاد         ه كرد         ه ایم.
@eghtesaderooz

مفاهيماقتصادی آموزش

1. چه چيزي بخرم؟
منظور از این سوال این است كه چه كالایي 
نياز مشتری را برآورد        ه مي كند        . شما باید         
تمام توانمند        ي ها و ویژگي هاي محصول یا 
خد        مت خود         را به اطلاع مشــتریان بالقوه 

برسانيد        . 
2. چرا بخرم؟  

 منظور آن اســت كه مزیت نسبي كالاي 
شما نســبت به رقبا چيست. شــما نياز 
د        ارید         د        ر یک زمينه از رقبا جلوتر باشــيد         
 تا مشتري تمایز شــما را احساس و از شما 

خرید         كند        . 

3. از چه كسي بخرم؟
شما باید         د        ر د        ید         و د        سترس مشتري باشيد        . 
پس برند        سازي را هيچ گاه فراموش نكنيد        . 

4. چه زماني بخرم؟
به بهانه مناســبت هاي گوناگون، با ارائه 

تخفيف مشتري را ترغيب به خرید         كنيد        . 
5. چگونه بخرم؟ 

لازم است شما شــيوه هاي گوناگوني 
را براي مشــتري مهيا كنيــد        ، این 
شــيوه ها شــامل نقد         یا اعتباري، 
 شــيوه خرید         اینترنتي، تلفني یا... 

می شود        .

سوالات ذهن مشتري كه بايد         پاسخ د       اد        

پرخاشگري 
 سرگرد        علي صباحي فرد       ، كارشناس اد       اره آموزش همگاني

از نظر علمي پرخاشــگري يك گرايش فرد       ي اســت كه به صورت زد       ن، 
شكستن و ويران كرد       ن خود        را نشان مي د       هد        و امري است كه فرد        به عنوان 
عكس العمل از خود        بروز مي د       هد       ، به گونه اي كه مناسب عمل و رفتار طرف 

مقابل نيست. 
 پرخاشگري ممكن اســت معلول موقعيت ناخوشــايند       ي از قبيل د       رد       ، 
بيماري، د       لتنگي، استرس، تحقير شــد       ن، ناكامي و... باشد       . گاهي ممكن 
است فرد        به د       ليل فقط چند        ثانيه توقف پشت چراغ قرمز يا د       يررسيد       ن به 
اتوبوس، تاكسي، سرويس و... پرخاشگري كند        اما مهم ترين عامل د       ر بروز 
پرخاشگري، ناكامي ها هستند       . به عبارت د       يگر وقتي فرد        به هر د       ليل نتواند        
با استفاد       ه از شيوه هاي منطقي و معقول به هد       ف خود        د       ست يابد        يا از خود        
د       فاع كند       ، ممكن است رفتاري پرخاشگرانه متناسب با سطح ناكامي اش 

از خود        بروز د       هد       . 
 البته اين بد       ان معنا نيست كه ناكامي همواره منجر به پرخاشگري مي شود        
يا اينكه تنها علت پرخاشگري، ناكامي است اما مي توان ناكامي و د       رد        را از 

د       لايل مهم پرخاشگري به شمار آورد       . 
پرخاشــگري از جمله موضوعاتي اســت كه به صورت ويــژه مورد        انتقاد        
و نكوهش قرار گرفته و اســلام پيــروان خود        را به آرامــش و اخلاق نيكو 
و پســند       يد       ه د       عوت كرد       ه اســت تا بد       انجا كه پيامبر مكرم اسلام د       ر بيان 
د       لايل بعثت خود        مي فرماينــد       : »من براي تكميل مكارم اخلاقي شــما 
مبعوث شد       ه ام« و امام علي عليه الســلام د       رباره لزوم فروتني مي فرمايند       : 
»شرافت انسان جز با ســعاد       ت و فروتني كامل نمي شود       « و نيز د       ر جايي 
د       يگر مي فرمايند       : »قيمت و ارزش تو به اد       ب توست، پس آن را با برد       باري 

آراسته كن.« 
پيامبر مكرم اســلام مي فرمايند       : »مد       ارا كرد       ن با مرد       م و راه آمد       ن با آنها، 
صد       قه محسوب مي شــود       « و نيز مي فرمايند       : »هر كه از مد       ارا و نرم خويي 

محروم باشد       ، از همه خوبي ها محروم است.«
از رسول خد       ا پرسيد       ند       : برترين چيزي كه به يك مسلمان د       اد       ه شد       ه چيست؟ 
فرمود       : »اخلاق نيكو« و همچنين از آن حضرت د       رباره شــومي پرسيد       ند       ؟ 

فرمود       ه اند       : »بد       اخلاقي«
و نيز آن حضرت د       رباره بد       اخلاقي فرمود       ه اند       : »بيشترين چيزي كه امت من 
به سبب آن وارد        بهشت مي شوند       ؛ تقوا و حسن خلق است و بد       خلق، بد       ون 
شك د       ر جهنم است« و نيز فرمود       ند       : »از سوءخلق پرهيز كنيد        كه اين عمل 
سرانجام صاحب خود        را به آتش د       وزخ گرفتار مي كند       « و د       رباره چگونگي 
خاموش كرد       ن خشم فرمود       ه اند       : »هرگاه يكي از شما خشمگين شد        با آب 
سرد        وضو بگيريد        زيرا خشم از آتش است« و همچنين د       ر مذمت بد       خلقي 
فرمود       ه اند       : »بد       خويي و د       رشت خويي اعمال را فاسد        مي كند       ، همچنان كه 

سركه شيريني عسل را از بين مي برد       .«

تاثير پرخاشگري بر فرد       
افراد       ي كه به طور مكرر مرتكب رفتارهاي خشــونت آميز مي شوند       ، هرگز 
نگرش مثبت و تصوير مطلوبي نسبت به خود        ند       ارند       . نشاط محيط پيراموني 
را د       رك نمي كنند        و احساس پوچي به آنها د       ست مي د       هد       . كم حوصله شد       ه 
و قاد       ر به استد       لال نيستند      و نمي توانند        براي حل مشكلات و مسائل خود        
راه حل هاي مناسبي بيابند       . اين افراد        قد       رت خلاقيت خويش را منكوب كرد       ه 
و حتي اگر بخواهند        باز هم نمي توانند        از بن بست ايجاد        شد       ه رهايي يابند       . 
د       ر آرا و افكار خود        معمولا با بن بست هاي مضاعف و چند       گانه روبه رو شد       ه و 
تقريبا هيچ وقت از نتيجه عمل خويش رضايت د       روني احساس نمي كنند       . 

تاثير پرخاشگري بر جامعه
افراد       ي كه به طور مكرر مرتكب رفتارهاي خشونت آميز مي شوند       ؛ نمي توانند        
با همسر، فرزند       ان و د       وستان خود        ارتباط سازند       ه و مطلوب برقرار كنند       . د       ر 
اين وضعيت د       ر د       ســترس ترين قربانيان فرزند       ان و كود       كان هستند        كه با 
رفتارهاي پرخاشــگرانه اي مثل تنبيه و توهين آشــنا شد       ه و خو خواهند        
گرفت. كود       ك يا نوجوان نيز د       ر اين بين د       رمي يابد        كســاني را كه با علاقه 
د       وست مي د       اشته و به آنها اعتماد        كامل كرد       ه است، موجب غم، ناراحتي و 

آزار او مي شوند       . 

راه هاي حذف پرخاشگري 
واقعيت اين اســت كه با وجود        توســعه زند       گي شــهري، افزايش و تراكم 
جمعيت، وجــود        محرك هــاي عصبي مغايــر و بعضا متضــاد       ، افزايش 
كشمكش ها و فشارهاي رواني، ضرورت تعامل و مواجهه با افراد        گوناگون و 
حتي ناشناس، وجود        مشكلات و د       شواري هاي تحصيلي، شغلي و معيشتي، 
بيماري ها و ضعف قواي جســمي و... همه و همه از جمله موارد       ي هستند        
كه خواسته يا ناخواســته د       ر زند       گي فرد       ي و اجتماعي افراد        وجود        د       ارند        و 

مي توانند        عامل و منشأ بروز رفتارهاي پرخاشگرانه شوند       . 
شــرايط اجتماعي ممكن است هميشه وفق مراد        ما نباشــد       ؛ از اينرو بايد        

آماد       گي لازم براي مواجهه با چنين شرايطي را د       اشته باشيم. 
د       اشته هاي خود        را د       وست د       اشته باشيم و تنها به خواسته هاي مان فكر نكنيم 
و ناكامي را پايان راه ند       انسته، بلكه آن را پله اي براي تلاش و شكيبايي بيشتر 
براي نيل به هد       ف خود        بد       انيم و عامل ناكامي خود        را به د       رستي شناسايي و 

براي رفع آن چاره اند       يشي كنيم. 
باور د       اشته باشيم كه رســيد       ن به راه حل منطقي و معقول مشكلات، تنها 
با آرامش و تامل امكان پذير اســت و مطمئن باشــيم هنگام عصبانيت و 

پرخاشگري، فعاليت  عاد       ي مغز نيز مختل مي شود       . 
از به كار بــرد       ن الفاظي كه موجب تحقير و جري شــد       ن افراد        مي شــود       ، 
خود       د       اري كنيم و سريعا موقعيتي را كه د       ر آن عصباني شد       ه ايم، ترك كنيم 
و هرگز تصور نكنيم كه هميشه حق با ماست و كوتاه آمد       ن و پايان د       اد       ن به 

مشاجره را نشانه ضعف خود        ند       انيم. 
از خود       مان د       فاع نكنيم؛ وقتي با فرد       ي روبه رو شد       يم كه به شد       ت خشمگين 
است، توهين مي كند       ، اشيا را پرت مي كند       ، فرياد        مي كشد        و قصد        حمله به 

ما را د       ارد       ، بهترين راه، ترك موقعيت است. 

منابع: احاد       یث گرفته شد       ه از كتاب نهج الفصاحه و كتاب كلمات 
نوراني نوشته محسن احمد       ي

يادداشت

آیا تا به حــال به این فكر كرد        ه اید         كه چه چيزي معرف شــخصيت 
شماست و شخصيت شما را نشــان مي د        هد        ؟ ممكن است شغل تان 
نمایي از شخصيت شما باشد        . ممكن است به اقتضاي شغلي كه د        ارید        ، 
شخصيت تان شكل بگيرد         یا ممكن است چيزهاي د        یگري غير از شغل 
باشند         كه هم معرف شخصيت شما باشند         و هم آن را شكل د        هند        . ما 
د        ر این نوشتار قصد         د        اریم 5 چيزي را به شما معرفي كنيم كه معرف 
شخصيت هستند        . با ما همراه باشيد        . این 5 سوالي كه د        ر ذیل مطرح 
شد        ه اند        ، مي تواند         كمک كند         تا هویت و شخصيت تان را بشناسيد         و 

بد        انيد         چه چيزهایي معرف شخصيت شما هستند        . 

1. وقتي سر كار مشــغله ام كم مي شود        ، چه فعاليت هایي انجام 
مي د        هم؟

یكي از مشاوره گيرند        گان به من گفت: »سوزي، وقتي د      ر د        فتر تبليغات 
سر كار هســتم، تمام كاري كه مي كنم )البته مخفيانه( این است كه 
مد        هاي مختلف را با هم ست كنم و جواهرات پرزرق وبرق را جستجو 
كنم.« اشتياق او بسيار آشــكار بود        - او آخر هفته یک د        فترچه مد         
د        رست مي كرد        ، د        ر اینستاگرام فقط طراحان را د        نبال مي كرد         و با یک 
بود        جه نسبتا كم هميشه شيک و زیبا به نظر مي رسيد        - فقط لازم بود         
به عقب برگرد        د         و آن را د        رك كند        . حالا چي؟  او شب ها و آخر هفته ها به 
عنوان یک متخصص مد         خصوصي كار مي كند         و قصد         د        ارد         د        ر آیند      ه این 

كار را كار د        ائم خود          كند        . 

2. بچه كه بود        م چه چيزي براي ام لذتبخش بود        ؟
باور كنيد         یا نه، اشتياق هاي تان ممكن است تكامل یابد         و رشد         كند         
ولي د        ر حقيقت هرگز تغيير نمي كند         یا شما را ترك نخواهد         كرد        . وقتي 
خيلي كم سن و سال بود        ید        ، چه چيزي خوشحال تان مي كرد        - ساززد        ن، 

د        استان نوشتن، كمک به حيوانات، سرگروه یک تيم ورزشي بود        ن، 
كارد        ستي د        رست كرد        ن؟ جک 
كنفيلد        ، سخنران الهام بخش و 
مولف سري كتاب هاي »سوپ 
 Chicken »مرغ بــراي روح
Soup for the Soul د        ر پيش 
گرفتن كاري را توصيه مي كند         
كه به آن »مرور لذت« مي گوید        : 
»د        ر زند        گي تان زمان هایي د        ست 
به نوشتن بزنيد         كه از هميشه 
شاد        تر هستيد        - مثلا وقتي كوله 

به پشت با بود        جه اي اند        ك قاره آسيا 
را مي پيمود        ید        ؟ تازه وارد        ها را سر كار تعليم مي د        اد        ید        ؟ یا د        و آپارتمان 
قبلي تان را د        كوربند        ي مي كرد        ید        ؟ احتمالا، یک نخ مشترك د        ر تمام آن 
لحظات لذتبخش خواهيد         یافت. وقتي تمام آن نخ را روي كاغذ ببينيد         

راحت تر د        انه ها را به هم وصل خواهيد         كرد        . 

3. چه كتاب ها یا وبلاگ هایي د        وست  د        ارم بخوانم؟
د        رست است علایق ما معرف شخصيت ما هستند        . به 5 برترین وبگاهي 
كه موقع روشن كرد        ن لپ تاپ تان به آنها سر مي زنيد         فكر كنيد        . به 
عنوان مثال، من با یک خرد        ه فروش كار مي كرد        م كه ساعاتي را صرف 
خواند        ن د        ستورهاي غذاي كتاب هاي آشپزي، وبگاه ها و وبلاگ هاي 
مواد         غذایي طبيعي مي كرد        . او حالا خود        ش یک وبلاگ د        ستور غذایي 

د        ارد         و از این راه عاید        اتي هم به د        ست مي آورد        . این همان چيزي است 
كه به آن »شغل جانبي« مي گویند        ، كار كرد        ن روي یک كسب و كار 
وراي شغل روزانه اي كه د        ارید        . این مي تواند         راه بي نظيري براي ساختن 
اعتماد        به نفس تان باشد        ، ببينيد         آیا براي آنچه مي خواهيد         ارائه كنيد         
بازار وجود         د        ارد         و كمي پول نقد         اضافي پس اند        از كنيد          و راستي، ابد        ا 
فكر بد        ي نيست كه وقتي با تزلزل اقتصاد        ي روبه رو هستيم كمي پا پس 
بكشيد        . مثل متخصص مد         كه د        ر بالا اشاره شد        ، این كار حتي مي تواند         

به چيز بسيار بزرگ تري بينجامد        .

4. كد        ام موضوع گفتگو هســت كه هيچ وقت خســته كنند        ه 
نمي شود        ؟

كد        ام موضوع هست كه این احساس را د        ر شما به وجود         مي آورد         كه »من 
مي توانم تمام روز راجع به این حرف بزنم!؟« مثلا شوهر من صحبت 
كرد        ن از سرمایه گذاري را د        وست د        ارد        - هميشه خود        ش مي گوید         اگر 
شغل د        ومي مي د        اشت، بساز بفروش مي شد        . براي من این بحث كاملا 
چرت آور است ولي خوشبختانه او یک براد        ر و یكي د        وتا د        وست صميمي 
د        ارد         كه شور و اشتياقش را با آنها د        ر ميان مي گذارد        . نه تنها مهم است 
از خود        تان بپرسيد         چه موضوعاتي به شما انرژي مي د        هند         بلكه لازم 
است بد        انيد         كد        ام آد        م ها مي توانند         از این موضوعات هيجان زد        ه شوند        . 
ضروري است كه روابط تان را تا جایي پرورش د        هيد         كه متحد        تان كند         

كه ما را به هد      ف برسانند        . 

5. همزاد         من كيست؟
همزاد        تان را آد        م هایي تشــكيل مي د        هند         كــه د        رك تان مي كنند        . 
احتمالا همكاران تان نيستند        ، د        وستان د        انشــكد        ه، یا حتي براد        ر 
خواهرتان. یكي از همكاران صميمي پيشين من، همزاد        ش را د        ر باشگاه 

تناسب اند        ام یافت. وقتي او را كنار همزاد        ش مي بينم، د        رخشان ترین 
و پرانرژي ترین حالت خود         را د        ارد        . واقعا بي نظير است.اگر شما همزاد         
ند        ارید         مي توانيد         یكي پيد        ا كنيد        . از تمام راهنمایي هاي فوق استفاد        ه 
كنيد         تا علاقه  تان را به طور د        قيق بيابيد         و سپس گروهي را پيد        ا كنيد         
كه د        ر این علاقه مند        ي با شما مشترك هستند        . د        ر یک باشگاه عضو 
شوید        . كلاس آشپزي  برد        ارید        . یاد         بگيرید         براي یک د        انشكد        ه محلي 
برنامه نویسي كنيد        . براي كار د        ر پناهگاه حيوانات د        اوطلب شوید        . وقتي 
چشم هاي تان را باز كنيد         و ببينيد        ، فرصت ها و آد        م ها همه جا هستند        . 
من چند         تا از همزاد        هایم را د        ر د        انشگاه نيویورك پيد        ا كرد        م، جایي كه 
آد        م هایي از تمام سنين و با پيش زمينه هاي مختلف حرفه اي روزهاي 

آخر هفته  شان را با من مي گذرانند         تا مد        رك مشاوره زند        گي بگيرند        . 

طرح عملياتي شما
وقتي كمي به شناخت شخصيت تان رسيد        ید        ، باید         د        ست به عمل بزنيد        . 
هيچ چيز، بد        ون عمل تغيير نمي كند        . مثلا وقتي مشاوره را شروع كرد        م، 
به عنوان یک مد        یر فروش و تبليغات به صورت تمام وقت كار مي كرد        م. 
به نظرم رسيد         كه د        وســت د        ارم به آد        م ها یاد         بد        هم چطور د        ست به 
فروش بزنند        . من از كارم لذت مي بــرد        م ولي فهميد        م آن چيزي كه 
واقعا عاشقش هستم مشاوره د        اد        ن به آد        م هاست تا یاد         بگيرند         چگونه 
قد        رت شان را مهار كنند         تا اعتماد         به نفس پيد        ا كنند         و رویاهاي شان را 
پي بگيرند        . مي د        انم كه شد        ني است، به خصوص پس از آنكه خود        م این 
كار را عملي كرد        م. از خود        تان بپرسيد        : سه كاري كه مي توانم د        ر هفت 
روز آیند        ه انجام بد        هم تا شور اشتياق را به زند        گي ام بازگرد        انم، كد        ام ها 
هستند        ؟ به كارتان اد        امه د        هيد        -هرگز از كار د        ست بر ند        ارید        . وقتي 
سرتان حسابي شلوغ شد         نتایج شما را حيرت زد        ه خواهد         كرد        . یاد        تان 
باشد        : هرچيز خوبي كه تاكنون خلق شد        ه است، نتيجه اعمال كوچک 
و پيوسته بود        ه است. چند         د        لار این جا، چند         د        لار آن جا روي هم جمع و 
یک پس اند        از شيرین مي شود        . 
انتخاب هاي غذاي زیركانه 
كــه د        ر یک بــازه زماني 
تكرار مي شوند         به د        اشتن 
بد        ني سالم تر مي انجامد        . 
تصاد        في نيست، و خود        -
اكتشــافي هم استثنا 
نيســت. د        ر هر لحظه 
مي توانيد         فرایند         ژرف تر 
شد        ن د        ر خود         را آغاز كنيد         
و د        روني ترین بخش وجود        تان 

)باشكوه، آماد        ه، اراد        ه( را بيرون بكشيد         و به زند        گي وارد         كنيد        . 

نتيجه گيري
شما شغل تان نيستيد        . شغل شما بخشي از خویشتن چند        وجهي و 
پراستعد        اد        تان است و د        ر عمق وجود        تان خود         شما هم این را مي د        انيد        . 
پس منتظر چه هستيد        ؟ همانگونه كه رومي شاعر گفته است: »هرچيز 
كه د        ر جستن آني، آني.« خوشي، همزاد         و سعاد        ت تان صبورانه د        ر 
انتظار شما هستند        . آنها هميشه د        ر انتظار خواهند         بود        . فقط باید         

تصميم بگيرید        . 
منبع: فوربس
ترجمه: بازد        ه

5 چيز كه معرف شخصيت شماست


